

# ទំនាក់ទំនងរវាងអរិយធម៌និងច្បាប់

បណ្ឌិត **ហែម ឡាច** មន្ត្រីនាយកដ្ឋាននីតិសាស្ត្រ  
វិទ្យាស្ថានមនុស្សសាស្ត្រនិងវិទ្យាសាស្ត្រសង្គម  
នៃរាជបណ្ឌិត្យសភាកម្ពុជា

## ១- កំណត់ទិដ្ឋភាពអរិយធម៌ខ្មែរ

នៅក្នុងលោកនេះ ជាតិសាសន៍ណាក៏ដោយ សុទ្ធតែមានអរិយធម៌ជាមូលដ្ឋាននៃប្រទេសជាតិរៀងៗខ្លួន។ ប្រទេសណាដែលមានអរិយធម៌ល្អលាស់ជឿនលឿន ត្រូវបានចាត់ទុកជាអរិយប្រទេស។ ខ្មែរមានអរិយធម៌របស់ខ្លួនយ៉ាងជាក់លាក់ណាស់។ ប្រវត្តិសាស្ត្របានប្រាប់យើងថា ជាតិខ្មែរបានកសាងអរិយធម៌ដ៏ខ្ពស់ខ្ពង់ ល្បីល្បាញសុសសាយពេញពិភពលោក ហើយដែលបន្សល់កេរដំណែលរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃនេះ ដូចជាប្រាង្គប្រាសាទមានចំនួនរាប់រយ សិលាចារឹកមានចំនួនរាប់ពាន់ផ្ទាំងនិងបណ្តាញព្រែកដឹក វត្ថុបុរាណជាច្រើន មានរូបបដិមា រួចចម្លាក់ជាដើម។ អរិយធម៌ខ្មែរបានឡើងដល់កម្រិតកំពូលនៅសម័យអង្គរ ជាហេតុនាំឱ្យអ្នកប្រវត្តិសាស្ត្រចាត់ទុកថា ប្រទេសខ្មែរក្នុងសម័យនោះ ជាមហាអំណាចមួយនៅភូមិភាគអាស៊ីអាគ្នេយ៍យើងនេះ។ អ្នកស្រាវជ្រាវជាតិ

និងអន្តរជាតិបានបង្ហាញទឹកខ្មៅជាច្រើនដើម្បីពិពណ៌នាពន្យល់និងកោតសរសើរពីអរិយធម៌អង្គរ ជាពិសេសប្រាសាទអង្គរវត្តដែលគេបានមូលមតិចាត់ទុកថា ជាអច្ឆរិយវត្ថុមួយក្នុងពិភពលោក។

អាស្រ័យហេតុនេះ គប្បីខ្មែរគ្រប់រូបព្យាយាមសិក្សាអរិយធម៌ជាតិរបស់ខ្លួន ដើម្បីស្គាល់ប្រភពលក្ខណៈផ្ទាល់ និងតម្លៃនៃអរិយធម៌ គឺការដឹងនិងស្គាល់តម្លៃ ហើយនិងធាតុផ្សេងៗយ៉ាងជាក់ច្បាស់នៃអរិយជាតិនេះ ហើយដែលធ្វើឱ្យយើងមានមោទនភាព និងពេញចិត្តស្រឡាញ់អរិយធម៌ជាតិរបស់យើងក៏កើតមានឡើង។ ដរាបណាយើងមានចិត្តស្រឡាញ់ ដរាបនោះយើងមុខជានឹងព្យាយាមលើកតម្កើង ហើយខិតខំថែរក្សាការពារអរិយធម៌ជាគោរមរតក ដែលដូនតាបានកសាងទុកមកអស់រយៈពេលច្រើនសតវត្សឱ្យបានគង់វង្សយូរអង្វែងទៅទៀត។

ការស្គាល់ត្រឹមតែអរិយធម៌ជាតិរបស់ខ្លួនពុំទាន់គ្រប់គ្រាន់ទេ លុះត្រាតែបានស្គាល់អរិយធម៌បរទេសថែមទៀតទើបប្រសើរ។ រៀនអរិយធម៌បរទេសពុំមែនរៀនដើម្បីធ្វើតាមគេទាំងស្រុង និងបណ្តោយឱ្យគេបំបាត់លក្ខណៈជាតិឯងទេ ប៉ុន្តែត្រូវចេះស្រូបយកគំនិតសំខាន់ៗមកផ្សព្វផ្សាយ ឬច្នៃបញ្ចូលជាមួយអរិយធម៌ជាតិឱ្យកាន់តែល្អប្រសើរឡើង ដូចជាការរៀបចំស្រុកទេស ការរស់នៅ ការអប់រំ ទំនៀមទម្លាប់ដើម ។ ការធ្វើឱ្យមានលក្ខណៈជាតិបែបនេះពុំមែនមានចំពោះតែការសិក្សាអរិយធម៌បរទេសប៉ុណ្ណោះទេ គឺមានចំពោះឥទ្ធិពលនៃអរិយធម៌បរទេសដែលជះមកលើអរិយធម៌ជាតិក្នុងពេលមានទំនាក់ទំនងគ្នា ឬក្នុងពេលទទួលបានការគ្រប់គ្រងនៃបរទេសផងដែរ។ ឯកាប៉ះទង្គិចគ្នារវាងអរិយធម៌ជាតិ និងអរិយធម៌បរទេសគេចាត់ទុកជាការធម្មតា ព្រោះគេបានសង្កេតឃើញថា អរិយធម៌របស់ប្រទេសធំៗ ដែលរីកចំរើនគឺសុទ្ធតែផលរួមនៃអរិយធម៌ជាច្រើនដូចជាអរិយធម៌អឺរ៉ុប អាមេរិក រុស្ស៊ី ចិន ជប៉ុនជាដើម។

**២-ការវិវត្តអរិយធម៌ខ្មែរ**

តើខ្មែរមានអរិយធម៌ផ្ទាល់ខ្លួនរឹងប៉ឹងមុនឥណ្ឌាចូលមកមែនឬទេ?

ចាប់ពីសតវត្សទី១មក ខ្មែរបានទទួលយកអរិយធម៌ឥណ្ឌាជាផ្លូវការដំបូងមកបញ្ចូលលើអរិយធម៌ខ្មែរមានរបៀបរៀបរយជាស្រេចទៅហើយ ទើបធ្វើឱ្យអរិយធម៌ខ្មែរវិវត្តលូតលាស់ដល់កំពូលនៅសម័យអង្គរ។

អរិយធម៌ខ្មែរពុំមែនទើបតែរីកដុះដាលឡើងនៅពេលទទួលអរិយធម៌ឥណ្ឌាប៉ុណ្ណោះទេ ពោលគឺជាអរិយធម៌មួយមានចំណាស់ក្នុងចំណោមអរិយធម៌ដែលមានចំណាស់ៗក្នុងពិភពលោក ហើយដែលបានកើតឡើងនៅភូមិភាគអាស៊ីអាគ្នេយ៍នេះ តាំងពីសម័យបុរេប្រវត្តិសាស្ត្រដ៏យូរលង់ណាស់មកហើយ គឺតាំងពីមុនអរិយធម៌ឥណ្ឌាចូលមកម៉្លោះ។

-អំណះ អំណាង របស់អ្នកប្រាជ្ញជាច្រើនដូចជាលោក ក្រូលីយេ (Groslier) ម៉ាសាល់ (Marshal) តាឡាបូ (Talabot) ជាតិខ្មែរជាជនជាតិពិសេសមួយនៅក្នុងអំបូរខ្មែរ-មន ហើយបានកើតឡើងនៅអាស៊ីអាគ្នេយ៍នេះតែម្តង។

-បើផ្អែកលើការស្រាវជ្រាវដែលធ្វើកំណាយនៅស្ថានីយនានា ក៏រឹងរិតតែបញ្ជាក់ច្បាស់ថា ខ្មែរមិនមែនជាឥណ្ឌា។

នៅស្ថានីយស្ពាននៃភ្នំទាក់ទាំងមានចម្ងាយប្រហែល ៥ គីឡូម៉ែត្រ ពីអណ្តើកហែល ខេត្តបាត់ដំបង លោកនិងលោកស្រីម្នាក់

(Mourer) បានដឹកនាំនិស្សិតមហាវិទ្យាល័យ បុរាណវិទ្យាទៅធ្វើកំណាយនៅទីនោះ (ពីឆ្នាំ ១៩៦៦-១៩៦៩)។ វត្ថុដែលគេបានរកឃើញ មាន គ្រឿងប្រដាប់ធ្វើអំពីថ្ម សំណល់ផ្ទះ សាកសពសត្វល្អិត បំណែកគ្រឿងបានឆ្នាំង ឆ្នឹងសត្វ ឆ្នឹងមនុស្ស វត្ថុទាំងនេះយកទៅធ្វើ ពិសោធន៍នៅប្រទេសបារាំងតាមវិទ្យាសកម្ម ដើម្បីកំណត់អាយុកាល។ ក្រោយពិសោធន៍គេ បានឱ្យដឹងថា នៅទីនោះមានមនុស្សរស់នៅ តាំងពី ៥.០០០ឆ្នាំមុនគ្រិស្តសករាជ(គ.ស.)។

នៅស្ថានីយសំរោងសែន (ស្រុកកំពង់ លែង ខេត្តកំពង់ឆ្នាំង) នៅខាងជើងបឹងទន្លេ សាប។ ស្ថានីយនេះរកឃើញដោយលោក រ៉ូក (Roques) នៅឆ្នាំ១៩០២ លោក ម៉ង់ស៊ុយ (Mansuy) បានរកឃើញស្ថានីយអន្លង់ផ្តេវ។ ស្ថានីយនេះស្ថិតនៅចម្ងាយ ៣០ គីឡូម៉ែត្រ ត្រង់ទិសអាគ្នេយ៍សំរោងសែន ហើយមាន បុរាណវត្ថុដូចស្ថានីយសំរោងសែនដែរ។

នៅឆ្នាំ១៩៤៣ លោក ប៉ូល ឡេវី (Paul Levy) បានរកឃើញស្ថានីយថ្មីមួយទៀតគឺ ម្លូព្រៃ (ខេត្តព្រះវិហារ)។ នៅស្ថានីយនេះគេ បានរកឃើញប្រដាប់ប្រដាធ្វើអំពីលោហធាតុ ជាច្រើន។ វត្ថុដែលគេបានរកឃើញនៅតាម ស្ថានីយទាំង៣នេះមាន៖

-ថ្មរំលីង៖ ពូថៅមានពន្លឺញ ញញួរ ភ្លេងដំសំបកឈើ ទ្រនាប់កាំបិត កណ្តៀវ ថ្ម សំលៀង ពុម្ពចាក់កណ្តៀវ កងដៃ ត្បាល់ ត្រល់ អង្រែ ផ្លែសន្ទូច ។ល។

-សំបកខ្យង៖ អង្កាំ ទង្វា។ល។

-កុលាលភាជន៍៖ ក្នុង ឆ្នាំង បាន ។ល។

-សំរិទ្ធិ៖ ផ្លែព្រួញ កណ្តៀវ ពូថៅ ជួង ផ្លែសន្ទូច ។ល។

-ដែក៖ មាន តែពន្លាកមួយគត់នៅ ស្ថានីយម្លូព្រៃ។

ស្ថានីយទាំងបីនេះមានអាយុកាល ប្រហែលពី២ ទៅ៣ ពាន់ឆ្នាំមុន គ.ស។ វត្ថុ តាំងដែលគេបានស្រាវជ្រាវរកឃើញនេះ ជា ការគ្រប់គ្រាន់អាចបញ្ជាក់ថា ខ្មែរបានកសាង អរិយធម៌មួយរឹងប៉ឹងរួចជាស្រេចទៅហើយ តាំងពីមុនខ្មែរ ទទួលយកអរិយធម៌ឥណ្ឌា។

ផ្អែកលើលក្ខណៈភាសាក៏ឃើញថា ខុសគ្នាស្រឡះ។ ភាសាខ្មែរស្ថិតនៅក្នុងអំបូរ ខ្មែរ-មន ឯភាសាឥណ្ឌាស្ថិតនៅក្នុងអំបូរ ឥណ្ឌា អឺរ៉ុប។

ភាសាខ្មែរមានលក្ខណៈពិសេសរបស់ ខ្លួន ជាភាសាមានព្យាង្គតិច ភាសាគ្មានវិកត្តិ គ្មានវចនៈ គ្មានលិង្គ ទេ រីឯភាសាបាលី សំស្ក្រឹត ដែលឥណ្ឌាប្រើជាភាសាហុព្យាង្គ មានលិង្គ មានវិកត្តិ និងមានវចនៈ។

ឧទាហរណ៍៖

ភាសាខ្មែរមានព្យាង្គតិច ដូចជាពាក្យ ជួយ ផ្លូវរួម (១ព្យាង្គ) គ្រប់គ្រង (២ព្យាង្គ)។ល។ រីឯ ភាសាបាលី សំស្ក្រឹតជាភាសាពហុព្យាង្គ ដូចជា អន្តរាគមន៍ សាធារណៈ ទេសាភិបាល (៤ព្យាង្គ)។ល។

ភាសាខ្មែរគ្មានវិកត្តិគឺ គ្មានការបំបែក នាម ឬកិរិយាសព្ទទេ ដូចជាពាក្យ ដើរ រីឯ ភាសាបាលី សំស្ក្រឹត ចរ បំបែកជា ចរិត ចរន្តិ ចរិសិ ចរថ ចរមិ ចរម។ល។

ភាសាបាលី សំស្ក្រឹតមានវចនៈ និង លិង្គ ដូចជាពាក្យ មនុស្ស (ឯកវចនៈ) មនុស្ស (ពហុវចនៈ) មនុស្សី (មនុស្សស្រី)។ល។

-ផ្នែកលើជំនឿ៖ ខ្មែរមានជំនឿលើ ព្រលឹងដូនតា (មេបា) គឺគេមានជំនឿថាខ្មោច ដែលស្លាប់ទៅនៅមានព្រលឹងចាំថែរក្សាកូន ចៅ (អ្នកតា អ្នកជី)។

-ផ្នែកលើសិល្បៈ៖ គឺខ្មែរមានតាំងពីមុន រៀងរហូតមក ដូចជា ពេលរៀបអភិសេក ហ៊ុន-ទៀន និងនាង លីវ-យី ខ្មែរមានរបាំ ភ្លេង និងប្រពៃណីរួចជាស្រេចទៅហើយ។ ព្រះបាទ ហ៊ុន-ទៀន តោង ស្បែនាង លីវ-យី គឺជា និមិត្តរូបបញ្ជាក់យ៉ាងច្បាស់ថា អ្នកចំណូលពី

ក្រៅត្រូវគោរពតាម ដើរតាមប្រពៃណីអ្នក ស្រុកអាយ។

-ពេលមានអ្នកឈឺថ្កាត់ គេលេងភ្លេង បន់អ្នកជី ជីដូន ជីតា ដែរ។

-មុន ហ៊ុន-ទៀន ចូលមកដល់ ខ្មែរចេះ ធ្វើសិប្បកម្មគ្បាញរវៃ ធ្វើទូក សំពៅ ធ្នូ ស្នា និង ចេះរៀបចំកូនយុទ្ធសាស្ត្រស្រេចទៅហើយ។

ជារួម អំណះអំណាងទាំងប៉ុន្មាននេះ បញ្ជាក់ថាខ្មែរមានវប្បធម៌ អរិយធម៌ផ្ទាល់ខ្លួន រឹងប៉ឹងរួចជាស្រេចទៅហើយ មុនឥណ្ឌាយក អរិយធម៌របស់ខ្លួនមកផ្សព្វផ្សាយ។

**២.១-អរិយធម៌នគរភ្នំ ក-ផ្នែកវប្បធម៌**

យោងតាមឯកសារចិននិងផ្នែកលើ សិលាចារឹកអ្នកនគរភ្នំមានជំនឿលើពុទ្ធសាសនា (ហ៊ិន យាន) និង ព្រហ្មញ្ញសាសនា (គោរពព្រះឥសូរ)។ សិលាចារឹកពុទ្ធសាសនា ពីរ៖

-សិលាចារឹករ៉ូកាញ៉ុះ ជាបឋមសិលា ចារឹកខ្មែរ ហើយមានចំណាស់ជាងគេនៅអាស៊ី អាគ្នេយ៍ទំនងសរសេរនៅសតវត្សទី២ ឬទី៣ កត់ត្រាជាភាសាសំស្ក្រឹត ថ្ងៃដំបូងព្រះបាទស្រី

<sup>1</sup> សាកលវិទ្យាល័យភ្នំពេញអន្តរជាតិ៖ រដ្ឋបាលសាធារណៈ ឆ្នាំសិក្សា២០១៦-២០១៧

មារ (ហ្វាន់ចេម៉ាន់) ទ្រង់មានសទ្ធាជ្រះថ្លាក្នុង  
ព្រះពុទ្ធសាសនា។

-សិលាចារឹកទន្លេបាទី៖ នៅប្រាសាទ  
ទន្លេបាទី កត់ត្រាជាភាសាសំស្ក្រឹត សតវត្សរ៍ទី  
៦ នៃគ.ស. ពីព្រះបាទរុទ្រវរ្ម័ន គោរពព្រះបរម  
សារិកធាតុ និងព្រះកេសមួយសរសៃប្រវែង  
៣ម៉ែត្រ ដែលព្រះចៅរាជវង្សស៊ីលួចទៅ។  
សិលាចារឹកព្រហ្មញ្ញសាសនាពីរ៖

-សិលាចារឹកអ្នកតាដំបងដែក (ខាង  
ត្បូងខេត្តតាកែវ) កត់ត្រាជាភាសាសំស្ក្រឹត  
និយាយអំពីព្រះនាងកុលប្រការតី ជាអគ្គ  
មហេសីព្រះបាទកៅណ្ឌិន្យ កសាងទេវាល័យ  
តម្កល់ព្រះបដិមាព្រះវិស្ណុធ្វើអំពីមាសសុទ្ធ  
ស្រះ និងលំនៅសម្រាប់ពួកព្រាហ្មណ៍ ។

-សិលាចារឹកប្រាសាទប្រាំល្វែង ស្ថិត  
នៅស្រុកទឹកខ្មៅ ខេត្តព្រៃកប្បស្សី (ត្រាវិញ) កម្ពុ  
ជាគ្រោម កត់ត្រាជាភាសាសំស្ក្រឹត និយាយពី  
ព្រះបាទគុណវរ្ម័នត្រូវបានព្រះបាទរុទ្រវរ្ម័ន  
ដែលព្រះមាតាជាស្នំឯកព្រះបាទកៅណ្ឌិន្យធ្វើ  
គត ហើយឡើងសោយរាជ្យទ្រង់បញ្ជាឱ្យចារឹក  
ទុកថា «ទីនេះព្រះវរបិតារបស់ព្រះអង្គយក  
បាន ពីទឹកភក់ ហើយតែងតាំងព្រះអង្គ  
ឱ្យត្រួតត្រា»។

**ខ-ផ្នែកនយោបាយ និងរដ្ឋបាល**

អាណាចក្រភ្នំរៀបចំនយោបាយតាម  
បែបឥណ្ឌា។ ព្រះរាជាជាអ្នកដឹកនាំមាន

ឋានន្តរនាមថា «ក្រុងភ្នំ» គង់ក្នុងប្រាសាទឈើ  
មានច្រើនជាន់ និងមានរបងព័ទ្ធជុំវិញ។ ធ្វើ  
នយោបាយពង្រីកទឹកដីវាយយករដ្ឋជាច្រើន  
ដាក់គ្រោមចំណុះ យកឈ្មើយសឹកមកធ្វើជា  
ទាសាទាសី។ រដ្ឋចំណុះសុទ្ធតែមានស្តេចសោយ  
រាជ្យ «សាមន្តរាជ» ដែលជាព្រះបុត្រ និងជាព្រះ  
ញាតិវង្សរបស់អធិរាជភ្នំ ហើយត្រូវនាំស្នូល  
សារអាករមកថ្វាយអធិរាជរាល់ឆ្នាំ។

នយោបាយក្រៅប្រទេស៖ អធិរាជភ្នំ  
មានទំនាក់ទំនងវិស័យនយោបាយ ពាណិជ្ជកម្ម  
និងវប្បធម៌ ជាមួយប្រទេសជំរុំ ដូចជា ឥណ្ឌា  
និងចិន។

-រាជបម្រើមានមន្ត្រីធ្វើ អង្គុយខាង  
ធ្វើ និងមន្ត្រីស្តាំ និងមន្ត្រីថ្នាក់បន្ទាប់ត្រួតត្រា  
តាមខេត្ត។

-ព្រះរាជាតែងតែប្រទានសវនការជា  
ញឹកញាប់ដល់ប្រជារាស្ត្រ និងបរទេសដែល  
យកតម្លាយមកថ្វាយ។ ស្តេចយាងទៅណាមក  
ណាតែងគង់ប្រថាប់លើដំរី ឯមន្ត្រីជាបរិវារ ជិះ  
ដំរីហែហមដែរ ។

-ការបង់ពន្ធជូនរាជការ ត្រូវបង់ជា  
មាស ប្រាក់ ត្បូង គង្គ និងគ្រឿងក្រអូប។

**គ-ជីវភាពសង្គម**

លក្ខណៈមនុស្សទំនៀមទម្លាប់៖ ឯកសារ  
ចិនបញ្ជាក់ថា អ្នកនគរភ្នំមានសម្បុរខ្មៅ សក់  
រួញ អង្គាដី ច្រើនលែងខ្លួន ស្លៀកសារុងអំបោះ

ដើរជើងទទេ អ្នកមាន នាម៉ឺនពាក់ស្បែកជើង ស្បែកសារុងសារបាប់ ។ល។ ជាមនុស្សត្រង់ មិនចេះលួចគ្នា ពេលទំនេរចូលចិត្តប្រដល់ មាន់ និងប្រដល់ជ្រូក សង់ផ្ទះផុតពីដី ធ្វើឈើ ប្រក់ស្លឹកចាករស់នៅផ្ទះគ្នាជាភូមិ ពី ៥០ ទៅ ៦០ខ្នង មានស្រះទឹករួម។ សង្គមអាណាចក្រភ្នំ ជាសង្គម “មេនិយម” ទុកស្រ្តីជាធំក្នុងគ្រួសារ ផង និងក្នុងសង្គមផង។ ក្នុងករណីកាន់ទុក្ខ មនុស្សស្លាប់គេត្រូវតែកោរសក់ និងពុកមាត់។

ពិធីបូជាសពមាន៤យ៉ាង៖ បោះចោល ក្នុងទឹក ឬដោយភ្លើង យកសពទៅកប់ និង យកសពទៅបោះចោលក្នុងព្រៃ។ បើបូជា ដោយភ្លើង គេយកធាតុដាក់ក្នុងកោដ្ឋបិទ ឱ្យជិត រួចយកទៅបោះចោលក្នុងទន្លេ។

វិធីរកយុត្តិធម៌៖ កាលណាគេបាត់អ្វី មួយ គេយកបាយទៅដាក់ចំព្រះកក្រដាទេញរួច សុំអង្វរឱ្យជួយបង្ហាញមុខជនទុច្ចរិត។ ស្នែក ឡើងគេយកបាយនោះទៅឱ្យអ្នកសង្ស័យហូប បើអ្នកទៀងត្រង់គ្មានបញ្ហាទេ តែជនទុច្ចរិត ពេលបរិភោគនឹងមានឈាមចេញតាមមាត់។

បើមានជនជាប់ចោទ គេឱ្យជននោះ អត់បាយ៣ថ្ងៃ រួចគេឱ្យលូកយកវត្ថុផ្សេងៗពី ក្នុងទឹកកំពុងពុះ ឬកាន់ពូថៅ ឬប្រវាក់ដុត ក្រហម ដើរ៧ជំហាន បើមានកំហុសមែនដៃ

ជននោះរលាករលួយ ផ្ទុយទៅវិញបើគ្មាន កំហុសគឺគ្មានអ្វីទាំងអស់។

**ឃ-សកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ច**

សកម្មភាពចម្បងនៅសម័យនគរភ្នំ គឺ កសិកម្ម ពាណិជ្ជកម្ម និងសិប្បកម្ម។

-កសិកម្មរីកលូតលាស់ខ្លាំងដោយមាន ជោគជ័យខាងនយោបាយទឹក។ គេដឹកព្រែក ខ្វាត់ខ្វែងសម្រាប់បញ្ចេញ បញ្ចូលទឹក (ពេល ទឹកជំនន់) សម្រាប់បន្សាបជាតិអំបិលដែល ជ្រាបទៅក្នុងដី សម្រាប់គមនាគមន៍(គេឃើញ សល់ជានត្រង់កម្ពុជាក្រោមភាគខាងត្បូង)។ ក្នុងមួយឆ្នាំគេអាចធ្វើស្រូវបាន៣ដង ក្រៅពីធ្វើ ស្រែ គេដាំក្រូច អំពៅ ទទឹម ស្វាយ។ល។

-ពាណិជ្ជកម្មលូតលាស់ខ្លាំងតាមរយៈ កំពង់ផែអូរកែវ។ អាណាចក្រភ្នំជាកន្លែងកើត មានស ប្រាក់ ទង់ដែង សំណប៉ាហាំង គ្រឿង ក្រអូប ភ្នំកំដរី និងពេជ្រ។ អ្នកនគរភ្នំប្តិនប្រសប់ ក្នុងមុខរបរធ្វើជាងមាស ឬប្រាក់ សូនរូប ត្បាញសូត្រ ចរចាប់ ស្នែកកែវ ។ល។

សរុបសេចក្តីមក អរិយធម៌នគរភ្នំមាន លក្ខណៈខ្ពង់ខ្ពស់ជាងជនជាតិជិតខាងក្នុង សម័យជាមួយគ្នានោះ។ វាជាមរតកដ៏សំខាន់ សម្រាប់ជំនាន់ក្រោយៗយកទៅច្នៃប្រឌិត បង្កើតអរិយធម៌មួយវិធីប្តីផង។

**២.២-អរិយធម៌សម័យចេនឡា  
ក-ផ្នែកវប្បធម៌**

ក្រៅពីសិលាចារឹកប្រើភាសាសំស្ក្រឹត គេប្រទះឃើញសិលាចារឹក ប្រើភាសាខ្មែរ បុរាណជាលើកដំបូងនៅអង្គរវបុរី រវាង គ.ស. ៦១១។ តាមសិលាចារឹកដែលគេបានរកឃើញ អ្នកស្រុកចេនឡា គោរពព្រហ្មញ្ញសាសនា គណៈព្រះឥសូរ(សិវៈ) និងពុទ្ធសាសនាមហាយាន។

ប្រវត្តិសាស្ត្របញ្ជាក់ថា ចាប់ពីព្រះបាទ កវរវរ្ម័នទី១(បឋមក្សត្រចេនឡា) រហូតមក ព្រះ មហាក្សត្រសុទ្ធតែគោរពសាសនាព្រាហ្មណ៍ ទាំងអស់។ ព្រះបាទកវរវរ្ម័នបានកសាងសិលា ចារឹកនៅភ្នំបន្ទាយនាង (បន្ទាយមានជ័យ) និង ស៊ីថែប (សៀម)។ ព្រះមហេន្ទ្រវរ្ម័ន (ចិត្រសេន) បួនជំងួនមួយព្រះបាទកវរវរ្ម័ន មុនពេលឡើង សោយរាជ្យបន្តពីព្រះបាទកវរវរ្ម័ន បានកសាង សិលាចារឹកជាភាសាសំស្ក្រឹតខ្លីៗ នៅតាម បណ្តោយទន្លេមេគង្គ និងនៅខាងលិចបុរីវ៉ាម (សៀម)។ ក្រោយពេលឡើងសោយរាជ្យ ព្រះ អង្គបានកសាងសិលាចារឹកផ្សេងៗជាច្រើន ទៀត នៅតាមទន្លេមូល និងនៅសូរិន្ទ និយាយ ពីការកសាងលិង្គគិរសៈ និង គោនន្ទិ។

នៅប្រាសាទអណ្តែត (ស្រុកស្នោង ខេត្ត កំពង់ធំ) គេបានប្រទះឃើញបដិមាហរិហរៈ (សិវៈវិស្ណុ) មានរាងយ៉ាងសង្ហាសាងនៅ គ.ស. ទី៨។ សព្វថ្ងៃតាំងនៅសារមន្ទីរជាតិភ្នំពេញ។ ពិតមែនតែព្រះរាជាគោរពព្រហ្មញ្ញសាសនា តែពុទ្ធសាសនាហ៊ិនយានក៏នៅតែមានឥទ្ធិពល។

សិលាចារឹកពុទ្ធសាសនាហ៊ិនយាន៖

-សិលាចារឹក សំបូរព្រៃគុក (៦២៦)

និយាយពីការគោរពព្រះពុទ្ធនាគរាជមុច្ឆលិន។

-សិលាចារឹក នៅខោរ៉ាង (សៀម)

និយាយពីការជ្រះថ្លារបស់ឧបាសកសិវាហូ កសាងព្រះវិហារ។

-សិលាចារឹកវត្តព្រៃវៀរ (កំពង់ត្របែក

ព្រៃវែង) និយាយពីជាតិជាក្សត្រ (រាជបុត្រ) ពីរ អង្គបួសនៅក្នុងព្រៃវៀរ។

នៅចុងសម័យចេនឡា មានបម្រែបម្រួល គួរឱ្យកត់សម្គាល់ គឺពុទ្ធសាសនាមហាយាន ហូរចូលមកប្រទេសកម្ពុជាលើកដំបូងបង្អស់។ សិលាចារឹកវត្តប្រាសាទ (កំពង់ត្របែក ព្រៃ វែង) និយាយពីការថ្វាយ ទាសៈ ចំពោះ ពោធិសត្វបីអង្គគឺ ព្រះប្រាជ្ញាបរមី ព្រះសិអារ្យ មេត្រី និង អវលោកេស្វៈ។ សិលាចារឹក ប្រាសាទតាកៀម (៧៩១) នៅសៀមរាប

<sup>2</sup> សាកលវិទ្យាល័យភ្នំពេញអន្តរជាតិ៖ រដ្ឋបាលសាធារណៈ ដ.ឯ.ម.

និយាយពីការកសាងរូបពោធិសត្វ ដែលត្រូវ  
គេគោរពជាងគេនៅស្រុកខ្មែរយើង។ ព្រះពុទ្ធ  
សាសនានេះចូលមកស្រុកខ្មែរនៅសតវត្សរ៍ទី  
៧ ហើយរីកលូតលាស់ដល់កំពូលនៅរជ្ជកាល  
ព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៧។

**ខ-ផ្នែកនយោបាយ និងរដ្ឋបាល**

ចាប់តាំងពីព្រះបាទជ័យវរ្ម័ន លើក  
រាជធានីទៅនៅភ្នំសានបុរៈ នៅកណ្តាលក្រុង  
មានសាលាប្រជុំមួយយ៉ាងធំសម្រាប់ព្រះរាជា  
ប្រទានសវនការរៀងរាល់៣ថ្ងៃម្តង។ ចំពោះ  
គារវកិច្ច មន្ត្រីឱនក្បាលដល់ដី៣ដង។ ពេល  
ព្រះរាជាហៅ មន្ត្រីត្រូវលុតជង្គង់នៅជុំវិញព្រះ  
រាជា ដើម្បីពិភាក្សាការងារប្រទេសជាតិ។ គេ  
ឃើញមានទាហានពាក់អាវក្រោះឈរយាម  
គ្រប់ទីកន្លែង តាំងពីជុំវិញបល្ល័ង្ករហូតដល់ទ្វារ  
ទាំងឡាយ។

ការផ្ទេររាជសម្បត្តិ គឺមានតែរាជបុត្រ  
នៃអគ្គមហេសីទេ ដែលអាចឡើងសោយរាជ្យ  
បាន។ នៅថ្ងៃប្រារព្ធពិធីអភិសេកព្រះរាជាថ្មី  
គេកាត់ម្រាមដៃ ច្រមុះ បុត្រឯទៀត រួចយកទៅ  
ឃុំទុកនៅកន្លែងទីទៃពីគ្នា។

**គ-ជីវភាពសង្គម**

-លក្ខណៈមនុស្ស៖ អ្នកស្រុកចេនឡា  
មានមាឌតូច សម្បុរខ្មៅដូចអ្នកនគរភ្នំដែរ ប៉ុន្តែ

ស្រីភាគច្រើនសម្បុរស ទាំងប្រុស ទាំងស្រីបួង  
សក់ ពាក់រយ៉ាចៃមទៀត (ដូចខ្មែរសព្វថ្ងៃ)។

-ទំនៀមទម្លាប់៖ អ្នកស្រុកចេនឡា  
រាងវែងណាស់ គេចាត់ទុកដៃស្តាំ ជាដៃបរិសុទ្ធ  
ដៃធ្វើមិនបរិសុទ្ធទេ។ រៀងរាល់ព្រឹកគេតែង  
លុបលាង ដុសធ្មេញនិងសំបកស្នា រួចអាន  
សៀវភៅ ឬសូត្រធម៌។ មុនពេលទទួលទាន  
អាហារ គេតែងតែធ្វើការលុបលាងសាជាថ្មី។  
ពេលបរិភោគរួចគេចាក់ធ្មេញហើយសូត្រធម៌  
ម្តងទៀត។

សិលាចារឹកបញ្ជាក់ថា គេនិយមរាប់  
ញាតិតាមខ្សែខាងម្តាយ។ ក្នុងការជ្រើសរើសគូ  
ស្រករ គឺពួកប្រុសទៅដណ្តឹងស្រី។ ពេលការ  
រួច កូនប្រុសត្រូវទទួលមរតកពីឪពុកម្តាយ រួច  
បែកផ្ទះ។ បើឪពុកម្តាយស្លាប់ កូនដែលនៅរស់  
អាចទទួលមរតកដែលនៅសេសសល់។ បើ  
កូនមានប្តីប្រពន្ធ ហើយបានទទួលមរតករួច  
ហើយ នោះទ្រព្យសម្បត្តិដែលនៅសេសសល់  
ត្រូវបញ្ចូលទៅក្នុងឃ្នាំងជាតិ។

ក្នុងពិធីបុណ្យសព កូនទាំងអស់ត្រូវ  
អត់បាយ៧ថ្ងៃ កោរសក់ យំស្រែកយ៉ាងខ្លាំង។  
គ្រួសារហែសពមានភ្លេង ព្រះសង្ឃទៅប៉ាតា  
ដែលសង់ដោយឈើក្រអូប។ កាលណាគេរើស  
ធាតុរួចហើយ ត្រូវយកធាតុនោះទៅដាក់ក្នុង  
កោដ្ឋ រួចយកទៅទម្លាក់ចោលក្នុងទឹក។



ជួនកាលគេគ្រាន់តែយកទៅដាក់ចោលក្នុង  
ព្រៃ។ ពេលទៅណាមកណាអ្នកស្រុកពាក់អាវ  
ក្រោះ និង កាន់អាវុធទុកដើម្បីការពារសុវត្ថិ  
ភាពខ្លួន។

**ឃ-សកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ច**

សម័យចេនឡា នយោបាលទឹកកាន់  
តែរឹងមាំ កសិកម្មកាន់តែរីកចម្រើនថែមទៀត។  
ក្រុងធំៗច្រើនរៀបចំស្ថាបនានៅតាមមាត់ស្ទឹង  
ព្រោះត្រូវបង្ហូរទឹកចូលក្នុងស្រះ ឬប្រព័ន្ធ  
ប្រឡាយព័ទ្ធជុំវិញទីក្រុង និងអាងទឹកនៅក្នុងទី  
ក្រុង។ (ឧទាហរណ៍៖ ក្រុងភ្នំសានបុរៈ សាងនៅ  
ក្បែរស្ទឹងសែន) ដំណាំស្រូវ និងដំណាំ ឯទៀត។  
គេដឹងថាមានសម្បូរបែប។

នៅសម័យ ចេន ឡា ពុទ្ធសាសនា  
ហ៊ិនយាន ថយឥទ្ធិពលបណ្តើរៗ តែពុទ្ធ  
សាសនាមហាយាន ចាប់ផ្តើមរីកចម្រើន  
ស្ថាបត្យកម្មនៅជាប់ឥទ្ធិពលឥណ្ឌាបន្តិចបន្តួច  
តែភាគច្រើនបង្ហាញក្បាច់រចនាបែបខ្មែរ។ ផ្នែក  
នយោបាយនៅទន់ខ្សោយ ដោយបានទទួលការ  
ឈ្លានពានរបស់ជា មកលើក្បួនបុរីខ្មែរ ឯវិស័យ  
សេដ្ឋកិច្ច រីកលូតលាស់ខ្លាំងណាស់ដោយការ  
រីកចម្រើនខាងនយោបាយទឹក។

**២.៣-អរិយធម៌សម័យបុរាណ**

អរិយធម៌ខ្មែរឈានដល់កំពូលចាប់ពី  
សតវត្សទី៩ ដល់សតវត្សទី១៥។ ខ្មែរឡើងឋានៈ

ជាមហាអំណាចនៅអាស៊ីអាគ្នេយ៍ ទឹកដីធំ  
ទូលាយ លាតសន្ធឹងស្ទើរតែអស់ផ្ទៃដីឥណ្ឌូចិន  
ទាំងមូល មានប្រាសាទសិលាភ្នំពាន់ សិលា  
ចារឹកទាំងភាសាសំស្ក្រឹត ទាំងភាសាខ្មែរ  
ជួនកាលមានភាសាទាំងពីរលាយគ្នា។  
ប្រឡាយ បារាយណ៍ ទំនប់ទឹក ស្ពានថ្នល់ មន្ទីរ  
ពេទ្យ សាលាសំណាក់។ល។ មានគ្រប់ទិសទី  
ពេញផ្ទៃប្រទេស។

**ក-ផ្នែកវប្បធម៌**

-សាសនា៖ នៅសម័យអង្គរ សាសនា  
មានតួនាទីយ៉ាងសំខាន់ខាងនយោបាយ។ ព្រះ  
រាជាកាន់សាសនាព្រាហ្មណ៍ គោរពព្រះឥសូរ  
ខ្លះកាន់សាសនាព្រាហ្មណ៍ដែរ តែគោរពព្រះ  
វិស្ណុ ហើយខ្លះទៀតកាន់ព្រះពុទ្ធសាសនាមហា  
យាន។ ពីសតវត្សរ៍ទី៩ ដល់ទី១១ គណៈសិវៈ  
មានឧត្តមភាពជាងគេដោយព្រះរាជាចាត់  
ទុកជាសាសនារដ្ឋ (ធ្វើពីដីទេវរាជ)។

នៅសតវត្សរ៍ទី១២ ព្រះបាទសូរ្យវរ្ម័នទី២  
គោរពរាប់អាន យ៉ាងខ្លាំង គណៈវិស្ណុ មាន  
ប្រាសាទអង្គរវត្តជាវិមានតម្កល់បដិមាព្រះ  
វិស្ណុ។ ឯក្បាច់រចនាផ្សេងៗ ក៏និយមអំពីរឿង  
ព្រះវិស្ណុដែរ ដូចជា រឿងរាមកេរ្តិ៍ មហាការតៈ  
កូរសមុទ្រដឹកដោះ។ល។

ក្រោយមក ព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៧ គោរព  
ព្រះពុទ្ធសាសនាមហាយាន ដែលនាំចូលមក  
តាំងពីសម័យចេនឡា ដែលព្រះបាទសូរ្យវរ្ម័នទី១

កាន់ម្តងរួចមកហើយ។ ព្រះអង្គកសាងប្រាសាទ បាយ័នដើម្បីតម្កល់បដិមាព្រះពុទ្ធពិតមែនក៏ ប៉ុន្តែប្រាសាទនេះជានិមិត្តរូបខាងព្រហ្មញ្ញ សាសនាផងដែរដោយសារព្រះក្រិត្យព្រះព្រហ្ម។

ដូចនេះទេវរាជក្តី វិស្ណុរាជក្តី (សូរ្យវរ្ម័នទី ២) ពុទ្ធរាជក្តី សុទ្ធតែបានរួមចំណែកយ៉ាង សកម្មក្នុងការអភិវឌ្ឍសម័យអង្គរ។

កំណត់សម្គាល់៖ ពីសតវត្សរ៍ទី៩ដល់ ទី១០ ក្រៅពីបដិមាទិទេព ឬពោធិសត្វ ឬព្រះ ពុទ្ធ គេឃើញមានបដិមា(តំណាងឱ្យបុគ្គល និយម)ដែលជាព្រះរាជវង្ស ព្រះរាជគ្រូ ឬវីរ ជនរបស់ជាតិ ។

**ខ-នយោបាយ និងរដ្ឋបាល**

-ព្រះរាជាប្រារព្ធពិធីទេវរាជ ឬវិស្ណុរាជ មានឋានៈស្មើនឹងអាទិទេព។

-ព្រះរាជាប្រារព្ធពិធីពោធិរាជ មាន ឋានៈស្មើនឹងពោធិសត្វ(ដ៏យវរ្ម័នទី៧)។

-មុនពេលចូលទីវង្គត ព្រះអង្គនឹង ឈានទៅកាន់ទេវលោក។

-ប្រាសាទភ្នំនៅពាក់កណ្តាលក្រុង ជា និមិត្តរូបភ្នំព្រះសុមេរុ កំពែង និងគូទឹកជា និមិត្តរូបជួរភ្នំ និង សមុទ្រព័ទ្ធជុំវិញភ្នំព្រះ សុមេរុ។

ព្រះអង្គជាអ្នកជ្រើសរើសមន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ ជាអគ្គមេបញ្ជាការ ជាអ្នកកាត់ក្តី ជាមេសាសនា។ ព្រះអង្គជាអ្នកមានអំណាចធំធេង ប៉ុន្តែមិន មែនជាអ្នកផ្តាច់ការទេ តែជាអ្នកគោរពវិន័យ វណ្ណៈក្សត្រ មានព្រហ្មវិហារធម៌ និងទសពិធរ រាជធម៌។

ឧទាហរណ៍៖ សិលាចារឹកព្រះគោ និយាយពីព្រះបាទឥន្ទ្រវរ្ម័នទី១រៀបរាប់ថា “ព្រះបាទឥន្ទ្រវរ្ម័នទី១ ធ្វើឱ្យប្រជារាស្ត្រសំបូរ សប្បាយ ដោយការប្រតិបត្តិវិស័យពាណិជ្ជកម្ម។”

សិលាចារឹកនិយាយពីព្រះបាទជ័យ វរ្ម័ន នៅមន្ទីរពេទ្យ “ជំងឺប្រជារាស្ត្រ ធ្វើឱ្យព្រះ អង្គឈឺចាប់ជាងជំងឺផ្ទាល់របស់ព្រះអង្គ។”

ការបន្តរាជ្យ៖ បុត្រច្បងឡើងសោយ រាជ្យស្នងព្រះបិតា តែបើគ្មានបុត្រច្បង ញាតិ មិត្តណាម្នាក់អាចឡើងសោយរាជ្យជំនួសបាន (ឯកសារខ្លះបញ្ជាក់ថាទាល់តែជាញាតិខ្សែ ខាងស្រី ជាមួយស្តេចមុន ឬត្រូវយកក្សត្រណា មួយក្នុងគ្រួសារស្តេចមុនទើបអាចទទួលរាជ សម្បត្តិបាន)។ ក្នុងករណីអ្នកស្នងរាជ្យនៅវ័យ ក្មេងពេកនោះ រាជកិច្ចត្រូវបានទៅព្រះគ្រូ ឬឧបរាជ ជាអ្នកទទួលខុសត្រូវជំនួសព្រះអង្គ។

<sup>3</sup> ពៅ សារឿន ៖ ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរ បោះពុម្ពលើទី ១ ឆ្នាំ២០១៥

-រដ្ឋបាលកណ្តាល៖ ការគ្រប់គ្រងរដ្ឋស្ថិតនៅក្នុងកណ្តាប់ដៃអភិជនមួយក្រុមតូចៗ តំណែងធំៗ ត្រូវបានទៅព្រះរាជវង្សានុវង្សៗ វណ្ណៈក្សត្រ និងព្រាហ្មណ៍ជាវណ្ណៈខ្ពស់ ហើយ វណ្ណៈទាំងពីរតែងតែចង់សម្ព័ន្ធមេត្រីនឹងគ្នា។ ព្រះរាជាប្រទានសវនការចំនួនពីរដងក្នុងមួយ ថ្ងៃសម្រាប់ដោះស្រាយកិច្ចការរដ្ឋ ពួកនាហ្មឺន និងរាស្ត្រអង្គុយផ្ទាល់ដី។ មន្ត្រីធំៗខ្លះជាទីប្រឹក្សា ខ្លះទទួលបន្ទុកធំក្នុងរាជ ឬកាន់ទ័ពឈរជើងនៅ តាមខេត្ត ខណ្ឌ។ មន្ត្រីជាន់ទាប ត្រូវជ្រើសរើស ដោយមន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ៗ ត្រៃស្មែង (មាស ឬប្រាក់) និង ចំនួនកូស (ដងមាស ឬដងប្រាក់) ជា តំណាងសញ្ញាសក្តិ។

-រដ្ឋបាលភូមិភាគ៖ មានចៅហ្វាយខេត្ត មេស្រុក មេភូមិ មេឃ្នាំង។ ស្ត្រីមានមុខងារ សំខាន់ដែរ ខ្លះធ្វើជាហោរា ខ្លះទៀតជា ចៅក្រម ក្នុងរាជវាំង។

**គ-សេដ្ឋកិច្ច និងសង្គមកិច្ច**

នយោបាយទឹក ជាមធ្យោបាយមួយ យ៉ាងសំខាន់ ក្នុងការអភិវឌ្ឍវិស័យកសិកម្មឱ្យ បានលូតលាស់ជាអតិបរមា។ ឧទាហរណ៍៖ បារាយណ៍ច្រើនត្រូវបានកសាងឡើងដោយ រាស្ត្រ។

បណ្តាញផ្លូវថ្នល់ ឬក្រុមទាំងផ្លូវទឹកជា មធ្យោបាយយ៉ាងសំខាន់បំផុត ខាងផ្នែក ពាណិជ្ជកម្មទាំងក្នុង និងក្រៅប្រទេស។

ផ្នែកស្ថាបត្យកម្មវិញ គេឃើញមាន ប្រាសាទ២បែប៖

-ប្រាសាទភ្នំ ជាប្រាសាទសង់លើខឿន ច្រើនជាន់សម្រាប់លទ្ធិទេវរាជ (បាខែង បាគង បក្សី ចាំក្រុង អង្គរវត្ត បាយ័ន។ល។

-ប្រាសាទសង់រាបនឹងដីសម្រាប់លទ្ធិ បុគ្គលនិយម (ព្រះគោលលៃ បន្ទាយឆ្មារ ព្រះខ័ន តាព្រហ្ម ។ល។) ពីស្តេចមួយទៅស្តេចមួយ ប្រាសាទកាន់តែធំ និងកាន់តែច្រើន។

យើងអាចសន្និដ្ឋានបានថា សម័យ អង្គរជាសម័យដែលអរិយធម៌ខ្មែរឡើងដល់ កំពូល ដោយវិស័យសេដ្ឋកិច្ច នយោបាយ និង វប្បធម៌ ឡើងដល់កំពូល។

ព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៧ បានកសាង សាលាសំណាក់ចំនួន១២១ នៅតាមបណ្តោយ ផ្លូវទូទាំងប្រទេសពីមួយទៅមួយចម្ងាយ១៥គ.ម.៖

- ពីអង្គរ ទៅចម្ប៉ា មាន ៥៧សាលា
- ពីអង្គរ ទៅភីម៉ែ មាន ១៧សាលា
- កន្លែងដទៃទៀត មាន ៤៦សាលា
- ភ្នំដីសួរ មាន១សាលា

ព្រះអង្គបាន កសាងមន្ទីរពេទ្យចំនួន ១០២ នៅពាសពេញប្រទេស ដើម្បីឱ្យមនុស្ស ក្នុងវណ្ណៈទាំង៤ ចូលព្យាបាលជំងឺដូចគ្នា ។

ក្រោយពីរាជ្យព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៧ ព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៨ ត្រឡប់ទៅរកសិវៈនិយម

វិញ ដែលជាហេតុបណ្តាលឱ្យមានប្រតិកម្ម យ៉ាងខ្លាំងក្លាពីពួកព្រហ្មណ៍ប្រឆាំងនឹងព្រះ ពុទ្ធសាសនា រហូតដល់មានការកម្ទេច ឬ កោសលុបព្រះពុទ្ធបដិមាចោល។

**៣-ទំនាក់ទំនងរវាងអរិយធម៌និងច្បាប់**

នៅក្នុងស្នាដៃអក្សរសិល្ប៍ទាក់ទងនឹង យុត្តិធម៌ អ្នកដែលមានមុខងារកាត់ក្តីត្រូវបាន កំណត់ឈ្មោះ ចំនួនបីយ៉ាងគឺ “ចៅក្រម” “សុភា” និង “តុលាការ” ។

វចនានុក្រមខ្មែរបានកំណត់និយម ន័យនៃពាក្យ “ចៅក្រម” ថាជាមន្ត្រីតុលាការ ឬ មន្ត្រីអ្នកជម្រះក្តីដោយពុំបានបញ្ជាក់អំពីឫស នៃពាក្យនេះឡើយ។ ការពិត “ចៅក្រម” មកពី ពាក្យថា “ចៅ” និង “ក្រម”។ ក្នុងន័យនេះ ចៅក្រម សម្គាល់ អ្នកនាយ អ្នកដែលមិនធ្លាប់ បានឬសសោះម្ចាស់ ដូចជា “ព្រះចៅក្រុងកម្ពុជា” សំដៅដល់ម្ចាស់ក្រុងកម្ពុជា គឺស្តេច ឬ “ចៅទេស” សំដៅលើម្ចាស់ប្រទេស គឺព្រះរាជា។ រីឯ “ក្រម” មានន័យថា លំដាប់ ក្បួន កម្រង មាត្រាច្បាប់ សម្រាប់តុលាការកាត់ក្តី បែប ពួក ប៉ែក។ ដូច្នោះ “ចៅក្រម” សំដៅដល់ម្ចាស់ច្បាប់ អ្នកកាន់ច្បាប់អ្នកទ្រទ្រង់ និងការពារច្បាប់ អ្នក ដែលបានសិក្សាស្វែងយល់អំពីច្បាប់ អ្នកដែល

អនុវត្តត្រឹមត្រូវតាមច្បាប់ អ្នកតំណាងច្បាប់។ ផ្អែកលើការពន្យល់នេះ “ចៅក្រម” សំដៅដល់ អ្នកកាត់ក្តី ដែលផ្តោតមុខងារជាសំខាន់លើការ អនុវត្តច្បាប់ ប្រតិបត្តិច្បាប់ ឬកាត់ក្តីផ្តល់ យុត្តិធម៌ដោយអនុវត្តត្រឹមត្រូវ និងទៀងត្រង់ តាមច្បាប់។

“សុភា” ជាពាក្យដែលប្រែក្លាយមកពី “សភា” ដែលមានន័យថា “ទីប្រជុំពិភាក្សាកិច្ច ការ, ទីតុលាការ” រីឯ “សុភា” គឺអ្នកពិភាក្សាក្តី ឬ ឋាននរចៅក្រមខាងតុលាការជាអ្នកពិភាក្សា ក្តី។ ដូច្នោះ “សុភា” សំដៅដល់អ្នកកាត់ក្តីដែល ផ្តោតមុខងារចម្បងលើការពិភាក្សាជំនុំជម្រះ សេចក្តី។

“តុលាការ” មកពីពាក្យ “តុលា” ប្រែថា ជញ្ជីង ឬ ត្រាជូ, ផ្សំជាមួយនឹង “ការ: ឬ អាកា” មានន័យថាការថ្លឹង ការស្ទង់មិនឱ្យល្អៀងឬអ្នក ស្ទង់តម្រង់សេចក្តី ឬកិច្ចការដែលគេជម្រះក្តី គេកាន់យុត្តិធម៌ឱ្យស្មើដោយថ្លឹងដូចជញ្ជីង ក្រសួងជម្រះក្តី ឬចៅក្រម អ្នកវិនិច្ឆ័យក្តី។ ដូច្នោះ “តុលាការ” គឺជាកាត់ក្តីឬស្ថាប័នកាត់ក្តី ដែលលើកតម្កើងមុខងារសំខាន់ខាងការថ្លឹង ថ្លែងមិនឱ្យល្អៀង។

ចំណែកឯពាក្យ “អ្នកកាត់ក្តី” គឺជា ពាក្យទូទៅដែលសម្គាល់បានទាំងចៅក្រម

4 ពៅ សារឿន ៖ ប្រវត្តិស្ថាប័នខ្មែរ ដ.ឯ.ម.

ទាំងសុភា ទាំងតុលាការ ពីព្រោះបើវិភាគលើ ឫសនៃពាក្យនេះ “អ្នក” ប្រែថាបុគ្គល ជន ឬ មនុស្ស។ “កាត់” គឺផ្តាច់ដោយប្រដាប់មានមុខ មុតមានកន្ត្រៃ រណារជាដើម ហេតុដូច្នេះ ហើយទើបមានពាក្យថា “អារកាត់” ដែល សំដៅដល់ការសម្រេចចិត្ត ការសម្រេចកិច្ចការ អ្វីមួយឱ្យដាច់ស្រេចស្ថាពរ។ ម្យ៉ាងទៀត “កាត់” នេះមានន័យជ្រាលជ្រៅណាស់ក្នុងអក្សរ សាស្ត្រខ្មែរ ដូចជាកាត់សុបិន គឺជាការទស្សន៍ ទាយ ឬដោះស្រាយន័យសេចក្តីរបស់សុបិន។ កាត់ប្រផ្នូលគឺជាការទស្សន៍ទាយ ឬដោះ ស្រាយ អាថ៌កំបាំងដែលបង្កប់នៅក្នុងប្រផ្នូល នោះ។ ពិធីកាត់សក់បង្កក់សិរីដល់កូនប្រុសស្រី រៀបមង្គលការ គឺជាពិធីដែលផ្តល់នូវសិរីសួស្តី ជ័យមង្គល ឱ្យសម្រេចប្រយោជន៍តាមសេចក្តី ប៉ងប្រាថ្នាពោលគឺកាត់សក់ដើម្បីបង្កក់សិរី ដែលមានន័យថាធ្វើឱ្យមានជោគជ័យ សិរីសួស្តី។ កាត់ទោស គឺសម្រេចអំពីទោសដែលត្រូវអនុវត្ត ចំពោះអ្នកដែលបានប្រព្រឹត្តល្មើសច្បាប់។ កាត់ចិត្ត គឺសម្រេចចិត្តឱ្យដាច់ស្រឡះ កុំឱ្យចេះ តែនឹកនាស្តាយស្រណោះតទៅទៀត។ ដូច្នេះ “កាត់” មានន័យសំខាន់ គឺជាកិរិយា ធ្វើឱ្យ សម្រេចដល់ជោគជ័យដល់សេចក្តីពិតនៃអាថ៌ កំបាំង។

រីឯ “ក្តី” មានន័យថា ដំណើរ ហេតុ ការណ៍ដែលទាស់ទែងគ្នា ដែលប្តឹងផ្តល់គ្នា រហូតដល់ទីតុលាការវិនិច្ឆ័យ ដូចជា “ក្តីកាំ” សំដៅលើវិវាទ អធិករណ៍។ កើតក្តី កើតមាន វិវាទនឹងគ្នា។ “អ្នកកាត់ក្តី” សំដៅដល់បុគ្គល ទាំងឡាយណាដែលមានមុខងារដោះស្រាយ ឬសម្រេចនូវទំនាស់ ឬវិវាទផ្សេងៗឱ្យបានដាច់ ស្រេចជាស្ថាពរដោយសិរីសួស្តី។ អាស្រ័យ ដោយពាក្យនេះមានលក្ខណៈទូទៅ និង សាមញ្ញ ប្រកបដោយប្រជាប្រិយភាពនៅក្នុង សង្គមខ្មែរ ទើបសាស្ត្រាដែលទាក់ទងនឹងការ កាត់ក្តីមានឈ្មោះថា “កីងកន្ត្រៃ” ដែលស្តែងឱ្យ ជាក់នូវការកាត់ក្តីដោយកន្ត្រៃយុត្តិធម៌។

សរុបសេចក្តីមក អ្នកកាត់ក្តី ទោះមាន ឈ្មោះជា ចៅក្រម សុភា ឬតុលាការ គឺ អាស្រ័យលើការកំណត់របស់ថ្នាក់ដឹកនាំ ប្រទេស ឬការនិយមចូលចិត្តប្រើរបស់ប្រជាពល រដ្ឋ។ អ្វីដែលសំខាន់ គឺផ្ដើមចេញពីនិយមន័យ ដែលបានវិភាគខាងលើនេះអ្នកកាត់ក្តីគឺជាអ្នក ដោះស្រាយ សម្រេចរាល់បញ្ហាទំនាស់ ឬវិវាទ ដែលកើតមានឡើងឱ្យដាច់ស្រេចជាស្ថាពរ ប្រកបដោយសិរីសួស្តី ហើយការសម្រេចបាន ជោគជ័យលើការកិច្ចនេះត្រូវពឹងផ្អែកជាមូលដ្ឋាន លើការអនុវត្តច្បាប់ ការពិភាក្សាជំនុំសេចក្តី ការច្នឹងថ្លែងមិនឱ្យល្អៀង ដើម្បីសម្រេចជម្រះ

រឿងទំនាស់ ឬវិវាទទាំងអម្បាលឱ្យបានជ្រះ  
ស្រឡះដាច់ស្រេចដល់សេចក្តីពិត និងសេចក្តី  
ត្រឹមត្រូវ។

ដូច្នោះមុខងារកាត់ក្តី ដើម្បីផ្តល់យុត្តិធម៌  
យ៉ាងហោចណាស់តម្រូវឱ្យបំពេញភារកិច្ចបី  
ជំពូក គឺអនុវត្តច្បាប់ ពិភាក្សា និងថ្លឹងថ្លែងមិន  
ឱ្យល្អៀង ទោះបីអ្នកកាត់ក្តីនោះមានឈ្មោះជា  
ចៅក្រម សុភា ឬតុលាការក៏ដោយ។

**៣.១-ក្រមសីលធម៌អ្នកកាត់ក្តី**

ដើម្បីបំពេញមុខងាររបស់ខ្លួនក្នុងការ  
ផ្តល់យុត្តិធម៌ អ្នកកាត់ក្តីទាំងឡាយត្រូវរៀនចាក់  
អត្តិ ធម៌ផង និងប្រតិបត្តិតាមសុគតិធម៌ផង  
ព្រមទាំងកាន់សីលប្រាំប្រាំ និងចាំសីល  
ប្រាំបី នៅរឿងរាល់ថ្ងៃសីលផង។ ចំពោះព្រះ  
មហាក្សត្រ ដែលជាចៅក្រមដ៏កំពូលនោះក្រៅពី  
ករណីយកិច្ចទាំងនោះក៏ត្រូវបន្ថែមទសពិធរាជ  
ធម៌ ដែលមានដប់ប្រការថែមទៀត។

**ក-ពាក្យទំនៀមបង្គំរទំនាស់៖** តាមពាក្យ  
ទំនៀមខ្មែរ ចាស់បុរាណតែងទូន្មានឱ្យជន  
ទាំងឡាយរៀនចាក់នូវទំនាស់នឹងគ្នា ពីព្រោះ  
កាលណាវិវាទឡើងដល់ចៅក្រមកាត់ក្តី ភាគី  
ទំនាស់ទាំងសងខាងរមែងតែងតែខាតបង់  
ដូចៗគ្នាពុំលែងឡើយ។ ដើម្បីបង្ការមិនឱ្យមាន  
ទំនាស់ ចាស់បុរាណតែងហាមថា “កុំធ្វើស្រែ  
ប្រវាស់ កុំសង់ផ្ទះជាមួយ” ឬ “កុំធ្វើស្រែប្រវាស់

កុំសង់ផ្ទះចូលគ្នា” ពីព្រោះ លោកតែងសង្កេត  
ឃើញមានទំនាស់ជាញឹកញាប់ ទាក់ទងនឹង  
ការបែងចែកភាគផលដំណាំស្រូវ និងការ  
សង់ផ្ទះរំលោភបំពានគ្នាទៅវិញទៅមក បង្កជា  
ទំនាស់ដ៏រ៉ាំរ៉ៃដូច ឃុនឧត្តម ប្រើជា ចាប ពិន  
បានពន្យល់សុភាសិតនេះថា៖ «សុភាសិតនេះ  
ពោលត្រង់ៗ បើយើងពិនិត្យដោយផ្ចិតផ្ចង់ ក៏  
គង់ឃើញជាក់ប្រាកដណាស់។ បានជាលោក  
ឃាត់អំពើនៃការធ្វើស្រែប្រវាស់ ព្រោះរមែង  
ច្រើនតែទាស់ ទំនាស់នាំកើតទុក្ខវេទនា។ មួយ  
ទៀតការសង់ផ្ទះសំបែង ចូលគ្នាតែងតែទាស់  
គ្នា ហេតុនេះទើបលោកហាមឃាត់ថា “កុំធ្វើ  
ចូលគ្នាឱ្យសោះឡើយ”។»

ក្នុងរឿងទិញដូររបស់ទ្រព្យ បុរាណ  
លោកតែងតែទូន្មានថា “សូរទិញ កុំឱ្យដូរ”  
ពីព្រោះ កាលណាទិញទៅគឺតែងតែដាច់  
ស្រេចល្អវិញដូររបស់គ្នាវិញរមែងនាំមកនូវការ  
មិនពេញចិត្តដោយប្រការផ្សេងៗ។ ចំពោះ  
របស់ជាបញ្ជីគេ បុរាណលោកទូន្មានថា  
“បញ្ជីស្មើបំណុល” ពីព្រោះកាលណាទ្រព្យ  
បញ្ជីដែលគេធ្វើនោះប្រែប្រាស់បង់ ឬវិនាស  
ហិចហោចដោយប្រការណាមួយ អ្នកទទួល  
បញ្ជីរមែងមានកាតព្វកិច្ចសង់ទ្រព្យបាត់នោះ  
ទៅម្ចាស់បញ្ជីវិញ ដូច្នោះអ្នកទទួលបញ្ជីមិន  
ត្រូវគិតធ្វេសប្រហែល ឬទទួលបញ្ជីឱ្យតែរួច

ពីដៃនោះទេតោងគិតអំពីទំហំការទទួលខុសត្រូវរបស់ខ្លួនផងក្នុងករណីមានការបាត់បង់។

បុរាណលោកទូន្មានបន្តទៀតថា “កុំឈ្មោះនឹងស្រី កុំក្តីនឹងចិន” ពីព្រោះលោកយល់ឃើញថាមនុស្សស្រីតែងតែមានចិត្តមិននឹងនរ។ ច្រើនឆាប់ខឹងហើយក៏ឆាប់ជាដែរ ចំណែកឯឈ្មោះនឹងគ្នាឯងរមែងនាំមកនូវការបាត់បង់ទ្រព្យ ពុំលែងឡើង ហើយបើឈ្មោះនឹងចិនវិញ គឺមុខជាមិនអាច ឬកម្រនឹងឈ្មោះក្តីណាស់ដ្បិតអីចិននៅស្រុកខ្មែរតែងមានឈ្មោះល្បីខាងពូកែរកស៊ីរបរជំនួញ មានមាសប្រាក់ធនធានច្រើន សម្រាប់សូកចៅក្រមកាត់ក្តីឱ្យខ្លួនឈ្នះជានិច្ច។ សុភាសិតនេះ យុនឧត្តមប្រើជា ចាបពិន បានអធិប្បាយទុកមកថា៖

“ពាក្យនេះលោកពោលថាយាត់ កុំឱ្យប្រុសធ្វើក្លាំងក្លាត់ ទាស់មាត់ទាស់ឈ្មោះវិវាទ។ ដ្បិតលោកចាត់ស្រីទៅដោយប៉ែក ចម្លែកពីប្រុសដោយធម្មជាតិ ទាំងចិត្តគំនិតឬកមារយាទ សឹងឃ្នាតពីប្រុសមិនដូចគ្នា។ ធម្មជាតិស្រីៗ ចិត្តមិននឹង ច្រើនឆាប់ខឹងតែឆាប់ជា ប្រុសណាឆាប់ខឹងនឹងប៉ះពាល់ឈ្មោះទាស់ទែងគ្នាជាមិនខាន។ ទើបលោកថា “កុំឈ្មោះនឹងស្រី” វាអាចស្នូស្តីដល់ខ្លួនប្រាណ មិនបានជាការអ្វីប៉ុន្មាន បានតែរុះខានចិត្តអាត្មា។ មួយទៀតទុកជាប្រុស ឬស្រី មិនត្រូវកើតក្តីអ្វីនឹងគ្នា

ព្រោះក្តីតែងខូចខាតទ្រព្យ ទាំងអស់គ្នាទាំងឈ្នះចាញ់។ អ្នកឈ្នះក៏ដាច់ទ្រព្យធនធាននាំឱ្យរំខានចិត្តខ្លួនខ្មាញ់ ចំណែកខាងឯអ្នកដែលចាញ់ខូចទ្រព្យកើតក្តីយ៉ាងក្រៃលែង។

ដូច្នេះ ការបង្កជម្លោះក្តីក្តាំនឹងគ្នា តែងនាំមកនូវសេចក្តីវិនាសក្រលំបាក ដូចសុភាសិតមួយបានពោលថា “ធ្ងន់នឹងថ្ម ក្រនឹងក្តី” ឬ “ធ្ងន់នៅថ្ម ក្រនៅក្តី” ហើយដែលយុនឧត្តមប្រើជា ចាប ពិន បានពន្យល់ជាពាក្យកាព្យដូចខាងក្រោមនេះ៖

សុភាសិតនេះបើរិះរក តាមន័យបុរាណលោកពោលមក អស់យើងគួរយកជាគោលបាន ។ ជាពាក្យបន្ទាចជនស្រីប្រុស មិនឱ្យគិតខុសហួសប្រមាណ ប្រមាថអ្នកផងមិនគិតប្រាណ កើតបានជារឿងក្តីក្តាំឡើយ។ ព្រោះការក្តីក្តាំនាំបង្កើន ចម្រើនវេលាទោសឥតស្មើយ ទាំងខាងចោទ ចុងចម្លើយ ម៉្លោះហើយតែខាតខូចទ្រព្យ។ ដូចកលត្បាល់កិនតែងវេចព្រមទាំងលើទាំងក្រោម ស្មើគ្នាហេតុនេះទើបប្រាជ្ញលោកពោលថា ដូចមាតិកាខាងដើមនោះ។

អ្នកព្រះភិរម្យភាសា អ៊ូ ហៅ ង៉ុយ ក៏បានទូន្មានកូនចៅអ្នកស្រុកស្រែចម្កាឱ្យរៀរចាកអំពើដែលបង្កឱ្យមានកើតក្តីក្តាំផងដែរ នៅក្នុងការប្រកបជីវភាពរស់នៅប្រចាំថ្ងៃរបស់

ខ្លួន។ លោកបានទូន្មានអ្នកស្រែចម្ការ  
ទាំងឡាយកុំឱ្យលើកដីឯងទៅដាក់នៅស្រែ  
ខាងគេតាមបទកំណាព្យនៅក្នុងច្បាប់ល្មើកថ្មី  
ដូច្នោះថា៖

“កូនអើយធរណី បើតាមគម្ពីរ ដែល  
លោកសម្តែង កុំចង់បានធំ ប្រមុំឆ្នៀលឆ្នែង កុំ  
លើកដីឯងលបដាក់ស្រែគេ។ អំពើអាក្រក់  
មួយចំរៀកសក់ ធ្លាក់ទៅនិរយេ បច្ចុប្បន្ន  
លោកិយ កើតក្តីវាយដេរ មិនដែលសុខទេ  
ព្រោះដីមួយហត្ថ។

លោកបានផ្តាំដល់អស់កូនចៅអ្នកស្រែ  
ចម្ការឱ្យឧស្សាហ៍ស្រាស់របង តែកុំឱ្យស្រាស់  
របងឆ្លងចូលទៅក្នុងដីគេ៖

“របៀបចម្ការ ថែទាំរក្សា យូរៗស្រាស់  
ម្តង ស្រាស់ឱ្យត្រូវជួរ មើលគួរសមផង កុំបើក  
មុជឆ្នង ទៅស្រាស់ខាងក្រៅ។ មិនគាប់ប្រសើរ  
របងវាដើរ អ្នកម្ខាងវាក្តៅ កើតក្តីកើតក្តាំ អស់  
ខោអស់អាវ ខឹងអស់ញាតិដៅ ពីព្រោះចម្ការ។”

ចំពោះរឿងប្រគល់ទ្រព្យខ្លួនដល់  
អ្នកផង ដែលទុរគត ក្រខ្យត់ខ្លីនេះលោកទូន្មាន  
ឱ្យមើល ពិនិត្យឱ្យល្អិតល្អន់អំពីបូកមារយាទ  
របស់ជននោះជាមុនសិន ក្រែងត្រូវប៉ះចំលើ  
ជនដែល “ធ្វើគុណបានទោស” មកវិញនោះ

ជាហេតុនាំឱ្យកើតក្តីក្តាំអស់ស្រែចម្ការ បាន  
ឆ្នាំង ទំរាំដីចាញ់ដីឯឈ្នះ៖

“ចិត្តល្អក្រខ្លួន ចាំទុកជាក្បួន ជាក្បាល  
និទាន ឃើញអ្នកទុរគត កម្យត់អត់ឃ្លាន មិន  
ស្គាល់ពោះរៀន ហ៊ានឱ្យជឿខ្លី។ ទៅទារមិនឱ្យ  
តឹងតឿនញយ។ ខឹងប្តឹងកើតក្តី ខាតទាំងទ្រព្យ  
ចាស់ អស់ទាំងទ្រព្យថ្មី ស្តមគោក្របី រវល់ក្តី  
ខានថែ។ ចិត្តល្អមួយ មេត្រីជាញាតិ សម្តីខ្លីស្រែ  
បានស្រូវស៊ីស្តប់ ត្រឡប់កាច់កែ រំលងឆ្នាំខែ  
ដកហូតមិនបាន។ ឯងប្តឹងវា ត ក្តីទាល់តែក្រ  
អស់ឆ្នាំង អស់បាន របស់ក៏ខាត របរក៏ខាន ដីដ  
អស់ប៉ុន្មាន ទំរាំចាញ់ឈ្នះ។ ទ្រព្យធនអ្វីៗ  
ចង់ការជឿខ្លី មើលមុខឱ្យច្បាស់ កុំចោលច្បាប់  
ខ្មែរ កុំភ្លេចច្បាប់ព្រះ តាមតែប្រទះ ប្រទាញ  
សងខាង”<sup>៥</sup>។

សុភាសិតនិងពាក្យទំនៀមពីបុរាណ  
ដែលអ្នកប្រាជ្ញលោកបានទូន្មានជាបណ្តាំ  
សម្រាប់កូនចៅជំនាន់ក្រោយ ឱ្យជឿសវាង  
វិវាទ ឬក្តីក្តាំនឹងគ្នានេះ ទំនងជាមានមូលហេតុ  
មកពីវិវាទទាំងឡាយពុំអាចដោះស្រាយបាន  
ដោយការប្តឹងផ្តល់ទៅចៅក្រមឡើយ។  
ពីព្រោះលោកយល់ថា ជាទូទៅ នៅក្នុងសង្គម  
ខ្មែរ ចៅក្រមទាំងឡាយពុំអាចផ្តល់យុត្តិធម៌

<sup>៥</sup> អង្គការសន្តិសុខស្រែចម្ការខ្មែរ បណ្តាំក្រមផ្តុំយ គ.ស  
.២០០៥



ជូនដល់អ្នកផងឡើយ។ សុភាសិតទាំងនេះ  
 ស្តែង បញ្ជាក់អំពីការបាត់បង់ជំនឿលើប្រព័ន្ធ  
 យុត្តិធម៌ខ្មែរស្ទើរតែទាំងស្រុង អស់ជាច្រើន  
 សតវត្សកន្លងមកហើយ។ តែទោះជាយ៉ាង  
 ណាក៏ដោយ នៅក្នុងសង្គម ទំនាស់គឺជារឿង  
 ដែលមិនអាចជៀសវាងបានឡើយ។ រីឯការ  
 ប្តឹងផ្តល់គ្នាឡើងដល់ចៅក្រមក៏តែងជា  
 មធ្យោបាយ ដោះស្រាយទំនាស់នេះផងដែរ  
 ហេតុដូច្នេះហើយទើបមានបុរាណភាសិតមួយ  
 បានពោលទុកមកថា “ខ្លឹមអាចម៍ឡើងជិះដំរី  
 ខ្លឹមក្តីឡើងចុងភ្នែក” ហើយបើកើតក្តី មិនត្រូវ  
 ប្រឆាំងតវ៉ានឹងពាក្យបង្គាប់បញ្ជារបស់ចៅក្រម  
 ឡើយ ព្រោះបុរាណលោកបានពោលថា “កុំកាច់  
 ឧសប្រកួតដំរី កើតក្តីកុំប្រកួតនឹងចៅក្រម”។  
 ពាក្យទំនៀមនេះ យុនឧត្តមប្រើជា ចាប ពិន  
 បានពន្យល់ជាពាក្យកាព្យទុកដូច្នោះថា៖

“ពាក្យនេះអ្នកប្រាជ្ញពោលយាត់យ៉ាង  
 មិនឱ្យមនុស្សយើងប្រព្រឹត្តឆ្នាំង ប្រណាំង  
 វាសនានឹងដំរី។ ពីព្រោះដំរីជាសត្វកាច មាន  
 ចិត្តកំណាចខ្លួនឥតបី ក្នុងព្រៃណាមួយមានដំរី  
 កុំបីកាច់ឧសប្រកួតវា ។ កាលបើប្រកួតដំរីកាច  
 វាអាចនឹងព្រេចឱ្យមរណា ហេតុនេះបុរាណ  
 លោកពោលថា កុំហ៊ានតវ៉ានឹងសត្វធំ។ ពាក្យ  
 នេះអ្នកប្រាជ្ញលោកស្រដីថាដូចកូនក្តីជាដំណាំ  
 ត្រូវកុំប្រកួតនឹងចៅក្រម គឺលោកអ្នកធំជាប្រធាន។

ក្នុងរឿងក្តីកុំរាប់សុខ ត្រូវសួរចិត្តលោកកុំ  
 ឈ្លានពាន តែមិនត្រូវខ្លាចត្រូវតែហ៊ានពោល  
 រឿងខ្លួនមានឱ្យច្បាស់លាស់។

**ខ-ពាក្យទំនៀមទូន្មានអ្នកកាត់ក្តី៖** ក្រៅ  
 ពីទូន្មានប្រជាជនទូទៅឱ្យជៀសវាងទំនាស់ ឬ  
 ការបង្កជារឿងក្តីប្តឹងផ្តល់គ្នា ចាស់បុរាណក៏  
 បាន ទូន្មាន អស់អ្នកកាត់ក្តី ទាំឡាយ ឱ្យ  
 ប្រកបដោយសុចរិតនិងយុត្តិធម៌ ដោយបាន  
 ពោលជាសុភាសិតទុកមកជាអាទិ៍ថា “ល្មោក  
 ឥតខ្មាស វិនាសច្បាស់”។ ពាក្យទំនៀមនេះចង់  
 ពោលសំដៅដល់ចៅក្រមទាំងឡាយដែល  
 លោកលន់ប្រាថ្នាប្រយោជន៍ ឬលាភសក្ការៈ  
 ផ្ទាល់ខ្លួន ពីរឿងក្តីដែលខ្លួនត្រូវជំនុំជម្រះ ដែល  
 ជាហេតុនាំឱ្យចៅក្រមនោះបំពានច្បាប់ ឬពុំយក  
 ច្បាប់មកអនុវត្តដើម្បីផ្តល់យុត្តិធម៌ឡើយ។  
 ជួនកាលទៀត ចៅក្រមមានញាតិមិត្តសាច់  
 សាលាហិតជាភាគីទំនាស់ ដែលជាមូលហេតុ  
 នាំឱ្យចៅក្រមលម្អៀងទៅរកក្តីនោះ ហើយ  
 ក្នុងករណីនេះ ការជំនុំជម្រះក្តីក៏ត្រូវប្រាស  
 ចាកពីច្បាប់និងយុត្តិធម៌ផងដែរ ដូចពាក្យ  
 ទំនៀមមួយបានពោលទុកថា “យល់ញាតិ  
 ឃ្នាតច្បាប់”។ ខ្លឹមសារនៃសុភាសិតនេះ ត្រូវ  
 បានបកស្រាយជាពាក្យកាព្យដោយយុនឧត្តម  
 ប្រើជា ចាប ពិន ដែលមានសេចក្តីដូចតទៅ៖

“បុរាណភាសិតនេះ ថ្ងៃថ្នាំជាពាក្យ ត្រង់ៗ មិនប្រស្នាដែលយើងរាល់គ្នាក៏អាច ឃើញពិតៗ ធម្មតាពួកជនជាព្រៀងលាន ជា ញាតិសន្តានទាំងឆ្ងាយជិត កាលបើស្រឡាញ់ គ្នាយ៉ាងស្និទ្ធ តែគិតយោគយល់មុខមាត់គ្នា។ បើកើតរឿងអ្វីនីមួយ តែងជួយសង្គ្រោះឱ្យ វឌ្ឍនា ទោះបីជាមានទោសធ្ងន់យ៉ាងណា ក៏ កែកុនគ្នាឱ្យបានស្រាល។ បើទោសស្រាល ស្រាប់តែសម្រួល ឱ្យញាតិបានស្រួលយ៉ាង វិសាលដើម្បីឱ្យញាតិបានត្រកាល ឈឺធ្ងាលឱ្យ បានសុខសេរី។ ទោះបីច្បាប់ជាត្រូវមានទោស ក៏ គង់សន្តោសប្រោសប្រណី សម្រាប់ច្បាប់ នោះឱ្យស្រាល ដោយក្តីយល់មុខញាតិសន្តាន។ កាលបើដូច្នោះតែងឃ្លៀងឃ្លាត ចាកច្បាប់ ព្រោះញាតិនាំវិធាន ហេតុនេះអ្នកប្រាជ្ញពី បុរាណ ទូន្មានឱ្យយើងខំប្រយ័ត្ន។”

ដូច្នោះភាពមិនលម្អៀងនៃចៅក្រម គឺ ជាលក្ខខណ្ឌសម្រាប់ឱ្យបានយុត្តិធម៌ ពោលគឺ យុត្តិធម៌ ពុំអាចស្តែងចេញជារូបរាងបានឡើយ ដរាបណាចៅក្រមនៅតែលម្អៀងនោះ។ នេះគឺ ជាភរណី យកិច្ចរបស់អ្នកកាត់ក្តីទាំងឡាយ ដែលត្រូវប្រុងប្រយ័ត្នជាប់ជានិច្ច និងជៀសវាង ឱ្យខាងតែបាននូវសេចក្តីលម្អៀង ដូចបុរាណ ភាសិតមួយបានពោលបណ្តាំទុកថា៖

“ហោរាប្រយ័ត្នមាត់អិល ជាងទងកាន់ សីលប្រយ័ត្នទៀង ចៅក្រមប្រយ័ត្នមិនលម្អៀង អ្នកផ្ទៀងប្រយ័ត្នបាត់អក្ខរ។”

រីឯអ្នកព្រះភិរម្យភាសា អ្វី ហៅ ង៉ុយ ក៏បានផ្តាំទុកសម្រាប់ចៅក្រមទាំងឡាយឱ្យ ប្រកាន់យកធម៌កណ្តាល ជៀសវាងអគតិធម៌ ទាំងឡាយ កុំភ្លើតភ្លើនមើលឃើញតែមាស ប្រាក់ ឱ្យតាំងខ្លួនជាទឹកដែលត្រូវរំលត់ភ្លើង វិវាទនៃគូទំនាស់ ជាពិសេសគឺសម្របសម្រួល រវាងច្បាប់ចាស់ និងច្បាប់ថ្មី ឱ្យសមស្របតាមការ វិវត្តនៃសង្គមដូចមានសេចក្តីបញ្ជាក់ក្នុងច្បាប់ ថ្មីជាពាក្យកាព្យខាងក្រោមនេះស្រាប់៖

“ចេះច្បាប់បារាំង កុំភ្លេចសច្ចំ កតញ្ញាខន្តី កុំធ្វើឯហួសមាឌ ភ្លេចញាតិប្រុសស្រី ជំនុំកាត់ក្តី យកឧបេក្ខា។ កុំកាន់សីហលោ កុំកាន់លោកោ ទោសោមោហោ កុំជក់អាភៀន កុំឃ្មានផឹក ស្រា កុំស្អប់ខាងណា សច្ចាយកត្រង់ៗ លួង លោមពិសោធ កុំឆបញ្ឆោត បញ្ចូលឱ្យបង់ ឱ្យ បែកឱ្យបាក់ ពាក្យសត្យពាក្យសង្ឃឹម កូនអើយ ផ្ចិតផ្ចង់ តម្រង់ស្មារតី។ កុំភ្លើនឃើញប្រាក់ កុំ ភ្លើនភ្លាត់សក្តិ ធ្លាក់ទៅអវិចី កាន់ធម៌ទសពិធ វិតឡើងរាសី គាប់ពីលោកិយ ដល់បរលោកនាយ។ អ្នកក្តី ជាភ្លើង កុំ កាត់ កាន់ ដើង អ្នកម្ចាស់ មើលងាយ ចៅក្រមជាទឹក រំព្វករំលាយ កុំដេរ កុំវាយ បង្ខំនាំខុស។ ចោរខូចលួចប្លន់ រឺចោរ

ស្ម័គ្រស្មន់ តណ្ហាស្រីប្រុស កុំស្អប់ខាងណោះ  
បញ្ចោះខាងណោះ ល្អមលោមបញ្ចុះបញ្ចូល  
ចិត្តក្តី។ កុំដុតឱ្យក្តៅ បើឃើញគ្នាខ្លា ប្រាជ្ញាគ្នា  
ខ្លី កុំឃ្នានប្រាក់ប្រុសបន្តុះខាងស្រី បើកាន់  
ច្បាប់ថ្មី កុំចោលច្បាប់ចាស់។

ដោយសង្កេតឃើញថា ចៅក្រុម  
ទាំងឡាយពុំបដិបត្តិតាមករណីយកិច្ចរបស់  
ខ្លួន អយុត្តិធម៌ចេះតែរីករាលពាសពេញក្នុង  
សង្គម ប្រជាជនខិតខំស្វែងយល់ពីមូលហេតុ  
នាំឱ្យកើតមានអយុត្តិធម៌នោះ។ ក្នុងគោល  
បំណងស្វែងយល់អំពីមូលហេតុទាំងនេះ មាន  
អ្នកប្រាជ្ញខ្មែរខ្លះបានបកស្រាយថានេះជាពុទ្ធ  
ទំនាយដែលបានទស្សន៍ទាយតាំងពីសម័យពុទ្ធ  
កាលមកម៉្លោះថា អំពើអយុត្តិធម៌នឹងកើតមាន  
ជៀសមិនរួចឡើយដរាបណាការរៀបចំនិងការ  
គ្រប់គ្រងប្រទេសជាតិពុំប្រកបដោយធម៌  
បញ្ញត្តិ។

**គ-ខ្លឹមសារនៃអគតិធម៌៖** តាមឫសនៃ  
ពាក្យ យុត្តិធម៌គឺជាសេចក្តីត្រឹមត្រូវទៀងត្រង់  
តាមធម៌ ឬច្បាប់។ ដើម្បីសម្រេចបាននូវសេចក្តី  
ត្រឹមត្រូវតាមច្បាប់នេះប្រពៃណីយុត្តិធម៌ខ្មែរ  
ដែលផ្អែកលើមូលដ្ឋាននៃលទ្ធិពុទ្ធសាសនា  
បានចង្អុលមូលហេតុនៃដំណើរដែលមិនត្រឹម

ត្រូវ ឬមិនទៀងត្រង់តាមច្បាប់។ មូលហេតុ  
នោះមានឈ្មោះថា “អគតិធម៌” ដែលសំដៅ  
ដល់សេចក្តីលម្អៀងទាំង៤ ប្រការគឺ ឆន្ទាគតិ  
លម្អៀងព្រោះស្រឡាញ់, ទោសាគតិ លម្អៀង  
ព្រោះស្អប់ ឬក្រោធ ភយាគតិ លម្អៀងព្រោះ  
ភ័យ ឬខ្លាច និងមោហាគតិ លម្អៀងព្រោះ  
វង្វេង ឬល្ងង់។

**៣.២-គោលការណ៍យុត្តិធម៌**

**ក-ច្បាប់ហេតុផល៖** ច្បាប់ហេតុផល គឺ  
ជាសំណុំវិធានដែលមានគោលបំណងកំណត់  
ផលរបស់ហេតុ ឬ កំណត់ផលដែលត្រូវនឹង  
ហេតុ ឬកំណត់ចំណងដែលចង់ភ្ជាប់ហេតុទៅ  
នឹងផលដែលអាចហៅថា “ចំណងហេតុនិង  
ផល” ឬ ចំណងហេតុផល។ ច្បាប់នេះមាន  
គោលដៅស្វែងរកផលដែលសមចំពោះហេតុ  
ស្របតាមសុភាសិតបុរាណបានពោលថា “ទំព  
ក់វាទៅ ទើបញ្ជៅវាជ្រុះ” “មានប្រឡាយ ទើប  
ទឹកវាហូរ” “មានសំរាម ទើបត្រៃវាជុះ” “មានភ្លើ  
ងទើបមានផ្សែង” ជាដើម។ ដោយអនុលោម  
តាមច្បាប់ហេតុផលនេះ គោលការណ៍ច្បាប់  
មួយចំនួនបានបង្កើតឡើង និងបង្កប់នៅក្នុង  
សេចក្តីវិនិច្ឆ័យរបស់អ្នកកាត់ក្តីទាំងឡាយ។

៦ ហ៊ាល ចំរើន ៖ មរតកយុត្តិធម៌ខ្មែរ ភ្នំពេញ ឆ្នាំ២០០៩-  
២០១០

ខ-ច្បាប់ពិត៖ ច្បាប់ពិតសំដៅដល់ ច្បាប់ ឬវិធានទាំងឡាយណាដែលកើតចេញ ពីការសង្កេតលើដំណើរប្រព្រឹត្តិទៅនៃធម្មជាតិ ពោលគឺជាច្បាប់ធម្មជាតិដែលកើតមានឡើង ជាក់ស្តែងទៀងទាត់ និងប្រាកដប្រជាពុំអាច ប្រកែកបាន។ ច្បាប់នេះកើតចេញពី ព្រឹត្តិការណ៍ធម្មជាតិដែលមនុស្សលោក សង្កេតឃើញនិងស្រង់យកទុកជាវិធានដឹកនាំ និងគ្រប់គ្រងសង្គមពីព្រោះជាច្បាប់ដែលមាន លក្ខណៈពិតប្រាកដដោយឯកឯង តាម លក្ខណធម្មជាតិ។ សិល្បៈនៃការកាត់ក្តីក្នុង រឿងព្រេងខ្មែរ បានបំភ្លឺបន្ថែមចំពោះនិយម ន័យនេះ ដោយបានលើកឡើងនូវច្បាប់ពិត ឬ ច្បាប់ធម្មជាតិមួយចំនួនទុកជាឧទាហរណ៍ ដែលក្នុងនោះមានសេចក្តីសង្កេតលើសភាព ធម្មជាតិ ជាអាទិ៍ថា៖

-“ដេកនៅលើរន្ធតសរមែងត្រូវពស់ចឹក មិនខាន”

-“ត្រីឯណាទៅជាប់ជុចលើចុងឈើកើត”

-“កម្លាំងប្រាជ្ញាតែងមានជ័យជម្នះ លើ កម្លាំងកាយជានិច្ច”

-“ដើម្បីអាចដេកកណ្តាលគ្រប់គ្នា គឺ ត្រូវដេកយកក្បាលឈមជុំចូលគ្នា”

-“ម្តាយពិតអាណិតកូន ទុកឱ្យម្តាយ ក្លែងដណ្តើមកូនឥតអាសូរយកតែឈ្នះដែរ”។

គ-ច្បាប់គោរពពាក្យសន្យា៖ សំដៅ ដល់ច្បាប់ ឬសំណុំវិធានទាំងឡាយណា ដែល តម្រូវឱ្យបុគ្គលម្នាក់ៗប្រកាន់ខ្ជាប់នូវពាក្យ សន្យារបស់ខ្លួនចំពោះអ្នកដទៃ ព្រមទាំងចាប់ បង្ខំអ្នកសន្យាឱ្យទទួលខុសត្រូវចំពោះការ បំពានពាក្យសន្យារបស់ខ្លួន។ វិធាននេះ ទំនងជាមានប្រភព ចេញពីក្រមសីលធម៌របស់ បុគ្គលម្នាក់ៗ ដែលត្រូវប្រកាន់យកនូវពាក្យ សត្យ ឬពាក្យពិត រក្សាសេចក្តីទៀងត្រង់ជាប់ ជានិច្ចទាំងផ្នែកពាក្យសម្តី ទាំងផ្នែកអំពើ ប្រព្រឹត្តិរបស់ខ្លួន ក្រមសីលធម៌នេះ ត្រូវបាន ចាស់បុរាណលើកយកមកប្រៀនប្រដៅជន ជំនាន់ក្រោយ ដោយចារឹកទុកជាសុភាសិតមួយ ចំនួនដែលខ្មែរយើងនៅចងចាំ និងនិយាយរត់ មាត់ដល់សព្វថ្ងៃ។ សុភាសិតមួយបានពោលថា “មនុស្សយកសម្តី ដំរីយកក្អក”៖ សុភាសិតនេះ ធ្វើការប្រៀបធៀបតម្លៃនៃការប្រកាន់ពាក្យ សម្តីរបស់មនុស្សម្នាក់ៗ ទៅនឹងក្អកដំរីដែល ខ្មែរយើងមានទំនៀមទុកដូចជារត្នដ៏មានតម្លៃ ខ្លាំងណាស់ក្នុងចំណោមអវយវៈមួយតួខ្លួនដំរី ទាំងមូល។ ការគោរពពាក្យសន្យា ឬការ ប្រកាន់ពាក្យសម្តីមិនត្រឹម តែជាតម្លៃសីលធម៌ នៅក្នុងសង្គមប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែថែមទាំងជាបុព្វ ហេតុដែលអាចនាំមកនូវសេចក្តីសុខ ឬសេចក្តី ទុក្ខ អាស្រ័យលើលក្ខណៈល្អ ឬអាក្រក់នៃ

ពាក្យសម្តីនោះទៀតផងដូចសុភាសិតមួយ បានពោលថា “អណ្តាតជាអាទិកន្លង បានសុខ ទុក្ខផងពីព្រោះអណ្តាត”។ ដូច្នោះ អណ្តាត ដែលតំណាងឱ្យពាក្យសម្តីឬពាក្យសន្យានោះ គឺជាដើមហេតុដំបូងបង្អស់ដែលអាចញ៉ាំង ទាំងសេចក្តីសុខ ទាំងសេចក្តីទុក្ខដល់អ្នក ពោលពាក្យសម្តីនោះ។ ស្ថិតក្នុងន័យនេះ ពាក្យសម្តីឬពាក្យសន្យារបស់មនុស្សម្នាក់ៗ តម្រូវជាចាំបាច់ឱ្យអ្នកស្រដីនោះទទួលខុស ត្រូវទាំងស្រុង ចំពោះខ្លឹមសារនៃពាក្យសន្យា សម្តីនោះ ដូចមានសុភាសិតជាច្រើនបាន ពោលទុកមកថា “រនាបបាក់យករនាបជួស សម្តី ហួសមានតែបង់ប្រាក់” ឬ “ជំពប់ជើងគង់បាក់ ជំពប់មាត់បង់ប្រាក់”។ ការទទួលខុសត្រូវចំពោះ ពាក្យសម្តី ឬពាក្យសន្យារបស់បុគ្គលម្នាក់ៗ អាចមានទម្ងន់រហូតដល់ធ្វើឱ្យមានម្ចាស់សម្តី ឬម្ចាស់សន្យានោះបាត់បង់ជីវិតបានទៀតផង បើយោងតាមខ្លឹមសារនៃសុភាសិតមួយចំនួន៖ “កំភ្លាញស្លាប់ព្រោះមាត់” ឬ “ងាប់នឹងសម្តីដូច ត្រីកំភ្លាញ” ពីព្រោះបុរាណលោកបានសន្មត ថាសម្តីដែលពោលហួសទៅពុំអាចវិលត្រឡប់ ក្រោយបានឡើយ “បន្ទាមុតយកបន្ទាដោះសម្តី ហួសជួសមិនបានឡើយ” ឬ “រនាបបាក់យក រនាបជួស សម្តីហួសគ្មានអ្វីជួសបានឡើយ”។ ក្នុងន័យនេះ ច្បាប់បណ្តាំបិតាបានទូន្មានទុក

មកថា “ទូកហួសកំពង់ រាចរវបង្គង់ ថយមកចូល ចាប់ ពាក្យល្បឿនហួសខ្នាត ហៅឥតគំនាប់ ថយ មករកគាប់ ពុំបានឡើយណា”។ ផ្អែមចេញពី តម្លៃជាសីលធម៌ដែលចុះបង្ហាញតាមរយៈ ពាក្យទំនៀម ដែលបានពោលទុកជាសុភាសិត ទាំងនេះយើងសង្កេតឃើញថា ការវិនិច្ឆ័យក្តី រឿងព្រេងខ្មែរ ក៏ពុំឃ្លាតអំពីគោលការណ៍ គោរពពាក្យសម្តី ឬពាក្យសម្តីសន្យានេះដែរ។ ជាក់ស្តែងដូចជានៅក្នុងរឿងឈ្នួញម្នាក់មាន ដើមទុនតែ១ហ្នឹង សម្តេចព្រះវររាជមាតា ក្នុង ឋានៈជាអ្នកកាត់ក្តីបានសម្រេចយក “ទ្រព្យ សម្លាញ់ពេញចិត្ត” តាមការសន្យារបស់ឈ្នួញ ចំពោះអ្នកចម្លងមកធ្វើជាមូលដ្ឋាននៃការបែង ចែករវាងគូវិវាទទាំងពីរ ដោយអនុលោមតាម ការសន្យាផង និងគោលការណ៍បែងចែក ទ្រព្យតាមទំហំគុណកម្មផង។

**យ-ច្បាប់បដិការ៖** គឺជាច្បាប់ ឬវិធាន ទាំងឡាយណាដែលតម្រូវឱ្យតបស្នងសងវត្ថុឬ អំពើអ្វីមួយទៅឱ្យម្ចាស់វត្ថុ ឬអំពើនោះវិញ មានន័យថាបើជនណាម្នាក់ប្រព្រឹត្តអំពើអ្វីមួយ ជាទោសជននោះនឹងទទួលបានតបស្នងសង ទោសនោះវិញ។ តែបើជនណាប្រព្រឹត្តអំពើជា គុណ ជននោះនឹងទទួលបាននូវការតបស្នង សងគុណវិញ។ ជាឧទាហរណ៍ក្នុង *រឿងជីវ សងជីវ អំបែងសងអំបែង* ព្រះមហាក្សត្រ

បានយកច្បាប់បដិការនេះមកអនុវត្តចំពោះ វិវាទ ដែលកើតមានឡើងរវាងសេដ្ឋីនិងបុរសប្តី ប្រពន្ធកំសត់។ នៅពេលដែលបុរសកំសត់ធ្វើ ឱ្យបាត់ជីវរបស់សេដ្ឋីបានតម្រូវឱ្យបុរសកំសត់ យកកូនប្រុសរបស់ខ្លួនមកធ្វើជាខ្ញុំបម្រើសេដ្ឋី លុះដល់ពេលសេដ្ឋីធ្វើឱ្យបែក អំបែងក្នុងបុរស កំសត់វិញ ព្រះមហាក្សត្រក៏បានកាត់ក្តី សម្រេចឱ្យសេដ្ឋីយកកូនស្រីរបស់ខ្លួនទៅធ្វើជា ខ្ញុំបម្រើបុរសកំសត់នោះវិញដែរ ដោយព្រះ អង្គឈ្មោះយល់ថាធ្វើបែបនេះទើបត្រឹមត្រូវ តាមដោយគន្លងធម៌។ គន្លងធម៌នេះគឺព្រះអង្គ ទ្រង់ពោលសំដៅដល់ “ច្បាប់បដិការ” នេះឯង។

**ង-ច្បាប់សមធម៌៖** គឺជាវិធានដែល ពិបាកនឹងកំណត់និយមន័យឱ្យបានប្រាកដ ណាស់ ពីព្រោះជាវិធានដែលប្រែប្រួលទៅតាម ហេតុ ទៅតាមកាលៈទេសៈ តែមានលក្ខណៈ សម្គាល់រួមមួយគឺជាមាត់កណ្តាល ផ្លូវកណ្តាល ឬជាវិធានកណ្តាល ដែលបានមកពីការថ្លឹងថ្លែង ឱ្យបានស្មើភាព ដោយប្រៀបធៀបទៅនឹង លក្ខណៈជ្រុលនិយម។ សមធម៌អាចមានន័យ ថាសេចក្តីត្រឹមត្រូវតាមធម៌ តាមច្បាប់ ឬវិធាន ដែលចែងអំពីសេចក្តីស្មើ ដំណើរស្មើ ឬផ្លូវ កណ្តាល។ សមធម៌ គឺជាវិធានទាំងឡាយណា ដែលគ្រប់គ្រង និងដោះស្រាយទំនាក់ទំនង សង្គមដោយធម៌ស្មើ ប្រាសចាកសេចក្តី

លម្អៀង ដោយហេតុអតិទាំងបួនប្រការ ពោលគឺជាវិធានដែលកំណត់យកផ្លូវកណ្តាល មួយដែលមិនស្រាលពេក មិនធ្ងន់ពេក មិន ខ្សោយពេក មិនខ្លាំងពេក មិនខ្ពស់ពេក មិន ទាបពេក ជាដើម។

នៅក្នុង “រឿងបុរសកំសត់ខ្ទមក្បែរផ្ទះ សេដ្ឋីធ្វើត្រាប់សេដ្ឋី” ព្រោះតែមានចិត្តប្រកប ដោយកតញ្ញកតវេទិតាធម៌ បុរសកំសត់ដែល ធ្វើត្រាប់អំពើប្រកបរបរចិញ្ចឹមជីវិតរបស់សេដ្ឋី រហូតមានទ្រព្យសម្បត្តិច្រើនសន្ធឹកសន្ធាប់ បានយកមាសមួយស្លឹកមកជូនសេដ្ឋីទុកជា ដឹងគុណ។ សេដ្ឋីចិត្តលោភបានទាមទារឱ្យ បុរសកំសត់យកទ្រព្យទាំងអស់មកចែកគ្នា។ បុរសកម្មត់ពុំសុខចិត្តក៏បានប្តឹងផ្តល់គ្នារហូត ដល់ព្រះមហាក្សត្រ។ ព្រះមហាក្សត្រពុំបាន ជំនុំជម្រះសេចក្តីឱ្យភាគីណាមួយឈ្នះឬចាញ់ ឡើយ តែបែរជាត្រាស់បង្គាប់ឱ្យសេដ្ឋី និងបុរស កំសត់ចងសម្ព័ន្ធមេត្រីនឹងគ្នា ដោយប្រទាន មង្គលការដល់ កូនប្រុសសេដ្ឋី និងកូនស្រី បុរសកំសត់ឱ្យបានគ្នាជាប្តីប្រពន្ធតទៅដើម្បី បញ្ចប់វិវាទដណ្តើមទ្រព្យនេះ។ ការវិនិច្ឆ័យ នេះផ្នែកលើគោលការណ៍មួយដែលអាច កំណត់បានថា “មូលទ្រព្យជ្រិតចង់ពន្ធ” ហើយ នេះជាគោលការណ៍ដែលអាចចាត់ទុកថាជា សមធម៌ ដោយហេតុថាការកាត់ក្តីនេះពុំបាន

ភាពចាញ់-ឈ្នះ ដល់គូវិវាទណាមួយឡើយ។ ភាគីទំនាស់ទាំងសងខាងអាចចាត់ទុកថាស្មើគ្នា មិនឈ្នះមិនចាញ់ ព្រោះតែការកាត់ក្តីរបស់ ព្រះមហាក្សត្របានអនុវត្តតាមវិធានសមធម៌ មួយគឺ “មួយទ្រព្យដ្បិតចងពន្ធ”។

ឆ្លងតាមរយៈការកាត់នៅក្នុងរឿងព្រេង ផ្សេងទៀត សមធម៌ធ្លាប់បានធ្វើជាមូលដ្ឋាននៃ ការជម្រះសេចក្តីផ្តល់យុត្តិធម៌ជាច្រើនលើកផង ដែរ។ ក្នុងន័យនេះ “ការសង្គ្រោះអ្នកទន់ខ្សោយ ឱ្យរួចផុតពីការបៀតបៀននៃជនមានអំណាច”។ គឺជាវិធានសមធម៌ដែលធានាភាពស្មើគ្នាក្នុង ការងាររស់នៅ ដោយមិនត្រូវឱ្យអ្នកទន់ខ្សោយ ទទួលរងការប្រមាថពីអ្នកកាចសាហាវយង់ឃ្នង ឡើយ។ ដូចគ្នាដែរ “បង្រ្កាបជនអកតញ្ញូ និង សង្គ្រោះអ្នកធ្វើគុណ” អាចចាត់ទុកថាជាសមធម៌ ពីព្រោះអំពើជាគុណកម្មសមតែទទួលបាននូវ កុសលកម្ម មិនគួរណាទទួលបាននូវការ បៀតបៀនពីជនរមិលគុណឡើយ។ ម៉្យាង ទៀត “កម្ចាត់បង់នូវអំពើពុករលួយគ្រប់ជាន់ ថ្នាក់” គឺជាសមធម៌ដែលមានគោលបំណង សង្គ្រោះជនស្ងួតត្រង់ដែលទទួលរងអំពើ អយុត្តិធម៌ និងការធ្វើទុក្ខបុកម្នេញពីជនពុក រលួយ។

**ច-ច្បាប់ទំនៀម** គឺជាវិធានទាំងឡាយ ដែលកើតចេញពីទម្លាប់ជាប់ជាទំនៀម ប្រពៃណីរបស់អ្នកស្រុកដ៏យូរលង់ណាស់មក ហើយ។ ច្បាប់ទំនៀមនេះមានជាអាទិ៍គឺ “ក្រមុំ ដណ្តឹងម្តាយ មេម៉ាយដណ្តឹងចិត្ត”។ ដើម្បីស្វែង យល់អំពីខ្លឹមសារនៃពាក្យទំនៀមនេះ យើងសូម លើកយកសេចក្តីពន្យល់ជាពាក្យរបស់ យុន ឧត្តម ប្រើជា ចាប ពិន មកបង្ហាញដូចតទៅ៖

“ពាក្យនេះលោកពោលតាមធម្មតានៃ ស្ត្រី ដែលនៅជាកញ្ញា គឺជាក្រមុំព្រហ្មចារី។ អ្នកណាចង់បានជាករិយា ត្រូវតែនាំគ្នាចូល ទៅស្តីដល់ម្តាយ ឪពុក ទើបគប្បីតាមផ្លូវ លោកិយពីព្រេងនាយ។ ព្រោះស្រីក្រមុំតូច ទ្រលុកនៅក្នុងបន្ទុក ឪពុកម្តាយមិនអាច សម្រេចលើរូបកាយចាត់ចាយខ្លួនឯងពុំទាន់ បាន។ បើដល់ទៅចាស់ជាមេម៉ាយ ទើបអាច ចំណាយរៀបខ្លួនប្រាណតាមខ្លួនពេញចិត្តល្មម ប្រមាណ។ ព្រោះគេធ្លាប់រៀបការមុនម្តង។ អ្នក ដែលដណ្តឹងត្រូវសួរចិត្ត បញ្ជាក់ឱ្យពិតតាម ទំនង កុំបីរំលោភហួសរំលង បើគេស្ម័គ្រផង សឹមយកចុះ។”

នៅក្នុង “រឿងស្រី២នាក់ឈ្មោះដណ្តើម ធ្មេញឈើ” ព្រះមហាក្សត្របានវិនិច្ឆ័យសេចក្តី ដោយអនុវត្តច្បាប់ទំនៀមដែលបានសន្មតថា

<sup>7</sup> ហើល ចំរើន៖ មរតកយុត្តិធម៌ខ្មែរ ដ.ឯ.ម.

កូនបុរាណត្រូវបានទ្រព្យភាគ ចំណែកឯកូន  
បច្ចុប្បន្នបានទ្រព្យតែមួយភាគប៉ុណ្ណោះ។ ក្នុង  
ន័យនេះ “កូនបុរាណ” សំដៅជនទាំងឡាយ  
ដែលបានបិទមាត់ត្រឡប់ភ្នែកឱ្យមនុស្សដែល  
ស្លាប់លើភ្នែករបស់ខ្លួន។ នេះបង្ហាញឱ្យឃើញ

ថា តាមទំនៀមទម្លាប់កូនចៅទាំងឡាយត្រូវ  
ស្ថិតនៅជិតជាប់ជុំវិញឪពុកម្តាយ ដែលឈឺ  
រៀបនឹងស្លាប់ដើម្បីមើលថែទាំជំងឺតម្កាត់របស់  
លោករហូតដល់ផុតជន្មា មិនត្រូវដើរចោល ឬ  
ចាកឆ្ងាយពីលោកអ្នកមានគុណឡើយ។



**ឯកសារពិគ្រោះ**

- ជួន ណាត ៖ វចនានុក្រមខ្មែរ ភ្នំពេញ ការផ្សាយរបស់វិទ្យាស្ថានពុទ្ធសាសនាបណ្ឌិត្យឆ្នាំ១៩៦៧
- ត្រឹង ង៉ា ៖ អរិយធម៌ខ្មែរ ការផ្សាយរបស់អ្នកនិពន្ធ គ.ស. ១៩៧៥
- ពៅ សារ៉េន ៖ ប្រវត្តិស្ថាប័នខ្មែរ បោះពុម្ពលើទី១ ឆ្នាំ២០១៥
- មីសែល ត្រាណេ ៖ មូលដ្ឋានគ្រឹះអរិយធម៌ខ្មែរ ភាគ១ គ.ស. ២០១៣
- សាកលវិទ្យាល័យភ្នំពេញអន្តរជាតិ ៖ រដ្ឋបាលសាធារណៈ ឆ្នាំសិក្សា២០១៦-២០១៧
- សាយ បូរី ៖ នីតិរដ្ឋបាលទូទៅ បោះពុម្ពលើកទី៣ ភ្នំពេញ ២០០២
- ហែម ឡាច ៖ ស្ថាប័ននយោបាលកម្ពុជាបច្ចុប្បន្ន៖ សាលាក្រឹមន្តរដ្ឋបាល ឆ្នាំ២០១៩
- ហ៊ែល ចំរើន ៖ មរតកយុត្តិធម៌ខ្មែរ ភ្នំពេញ ឆ្នាំ២០០៩-២០១០
- អង្គការសន្តិស្ម័គ្រចិត្តកម្ពុជា៖ បណ្តាំក្រមជ្ឈិម គ.ស.២០០៥